
Το θέμα με τους δασικούς χάρ-
τες γενικά είναι γνωστό, ειδικά δε στα 
Κύθηρα τα «Κ» έχουμε γράψει πολλές 
φορές με τον απόλυτο παραλογισμό 
να έχουν χαρακτηρισθεί δασικά ακό-
μη και πλατείες, δρόμοι και …λιμάνια. 
Εννοείται ότι δεν συζητάμε καθόλου 
για τις χιλιάδες στρεμμάτων πρώην 
καλλιεργησίμων εκτάσεων που έχα-
σαν εν μια νυκτί το χαρακτήρα τους 
ως αγροτικών, καθώς οι ιδιοκτήτες 
τους, για τους λόγους που έχουμε 
αναφέρει, δεν έκαναν ποτέ ενστάσεις 
και έτσι όλο το νησί έγινε «δασικό». Το 
μεγάλο «έγκλημα» για το οποίο μόνο 
η εφημερίδα μας φωνάζει εδώ και 
χρόνια σχεδόν μόνη της και με πολύ 
λίγες  άλλες φωνές σε όλη τη χώρα, 
είναι αυτό που έκαναν οι κρατικές 
υπηρεσίες, οι οποίες, πάνω στη φού-
ρια τους να προχωρήσουν τους χάρ-
τες –ένα απόλυτα σωστό και αναγκαίο  
κατά τα άλλα μέτρο- ανάρτησαν όσα 
τους έδωσαν οι εταιρείες-ανάδοχοι 
που είχαν αναλάβει τη δουλειά, την 
οποία διεκπεραίωσαν κατά τον πλέ-
ον πρόχειρο τρόπο. Εδώ όφειλαν οι 
αρμόδιες δασικές υπηρεσίες να ελέγ-
ξουν τι παρέλαβαν και τι αναρτούσαν, 

αλλά απέφυγαν σχεδόν στο σύνολό 
τους να το κάνουν και μάλιστα χωρίς 
να τύχουν ουδενός ελέγχου. Όταν 
έγιναν αντιληπτά όλα τα «τέρατα» που 
είχαν εκθρέψει οι εταιρείες αυτές ανά 
την επικράτεια ήταν ήδη αργά. Ο τότε 
υπουργός κ Φάμελος είχε αντιληφθεί 
το πρόβλημα, αλλά δεν τόλμησε να το 
λύσει, καθώς απαιτείτο για μία ριζική 
λύση συνταγματική τροποποίηση, η 
οποία δεν προχώρησε, παρά το γεγο-
νός ότι είχε κατατεθεί πρόταση από 
τη Ν.Δ. εν όψει της αναθεώρησης 
που έγινε πριν δύο χρόνια. Το θέμα 
«κληρονόμησε» ο κ. Χατζηδάκης, ο 
οποίος, μετά την ψήφιση του περι-
βαλλοντικού νόμου (4685/2020) εξέ-
δωσε τελικά την αναγκαία υπουργική 
απόφαση για τη διόρθωση των πραγ-
μάτων. Για την ακρίβεια όσων μπο-
ρούσαν να διορθωθούν, αφού, όπως 
είδαμε, συνταγματική αναθεώρηση 
δεν είχε γίνει. Τελικά προκρίθηκε ως 
λύση η αναμόρφωση και επανανάρτη-
ση των δασικών χαρτών. Λύνονται με 
τον τρόπο αυτό όλα τα προβλήματα; 
Όχι. Γίνεται όμως μία σοβαρή προ-
σπάθεια, ειδικά στα παρακάτω: 

1. Καταγράφονται οι πράξεις της 
διοίκησης (διοικητικές πράξεις) που 
ενσωματώνονται πλέον στους νέους 
δασικούς χάρτες. Οι πράξεις αυτές 
γίνονται βασικό και αναπόσπαστο 
στοιχείο των δασικών χαρτών για τη 
σωστή απεικόνιση του χαρακτήρα των 
εκτάσεων.

Έτσι, αποτυπώνονται και οριοθε-
τούνται για πρώτη φορά οι εκτάσεις 
που απώλεσαν το δασικό τους χαρα-
κτήρα πριν το 1975, με νόμιμες πρά-

Αναμόρφωση και επανανάρτηση 
των Δασικών χαρτών!

Δύο χρόνια μετά την τραγωδία 
στο Μάτι και τρία μετά την μεγάλη κα-
ταστροφή στα Κύθηρα, η εφημερίδα 
ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ με δισέλιδο εκτενές 
ρεπορτάζ της Μαριάννας Κακαου-
νάκη (19 Ιουλίου) προχωρεί σε σειρά 
αποκαλύψεων διά ποίου τρόπου επι-
χειρήθηκε να συγκαλυφθεί η ευθύνη 
μερίδας κρατικών αξιωματούχων που 
ξεκινούν από τα ανώτατα κλιμάκια της 
Πυροσβεστικής και φθάνουν μέχρι τα 
υπουργεία. Επί όσων καταγγέλλονται 
και αφορούν μαγνητοφωνημένες συ-
νομιλίες που τώρα έρχονται στο φως, 
τη συνέχεια ασφαλώς θα την δώσει η 
Δικαιοσύνη. Όμως, με την προσπά-
θεια συγκάλυψης στο Μάτι, έρχονται 
στο φως και κρίσιμα στοιχεία για τη 
μεγάλη φωτιά στα Κύθηρα το 2017. 
Για όσους δεν ξέχασαν, τότε είχαν 
γίνει συγκεκριμένες καταγγελίες για 
αδικαιολόγητη ολιγωρία και ανεπάρ-
κεια όσων είχαν χειριστεί τη φωτιά στα 
Κύθηρα, που έκαψε κοντά ένα 15% 
του νησιού. Από τον Δήμαρχο, ο οποί-
ος με σειρά εγγράφων είχε προβεί σε 
σειρά σημαντικών καταγγελιών, μέχρι 
τον τοπικό τύπο, αλλά και πολλούς ιδι-
ώτες, ένα ερώτημα πλανιέται ακόμη. 
Τι απέγινε το πόρισμα της Πυροσβε-
στικής για τη φωτιά στα Κύθηρα, το 
οποίο ακόμη δεν έχει δημοσιοποιηθεί, 
ούτε και έγινε οιαδήποτε δικαστική δι-

ερεύνηση, τόσο των αναμφισβήτητων 
ευθυνών των υπευθύνων, όσο και των 
αιτιών που προκάλεσαν την πυρκαγιά. 
Τα «Κ» είχαν γράψει σειρά άρθρων 
έκτοτε και έθεταν καίρια ερωτήμα-
τα, γιατί την επομένη της φωτιάς και, 
ενώ αυτή είχε σχεδόν σβήσει, απομα-
κρύνθηκαν αδικαιολόγητα τα εναέρια 
μέσα, ενώ δεν δόθηκε μέριμνα για 
περιφρούρηση των σημείων ενδεχό-
μενης αναζωπύρωσης; Επίσης, γιατί 
ο επιτελάρχης τότε του Π.Σ. είχε αδια-
φορήσει πλήρως να περιφρουρήσουν 
οι δυνάμεις που ήταν διαθέσιμες την 
περιοχή που κινδύνευε περισσότερο, 
το δάσος των Μυρτιδιών, το οποίο 
κατεστράφη τελικά ολοσχερώς, αλλά 
και το μέγιστο κίνδυνο που διέτρεξε το 
Ιερό Προσκύνημα, το οποίο διεσώθη 
μάλλον από την ετοιμότητα των εθε-
λοντών της Επιτροπής και των μέτρων 
που είχαν ληφθεί από αυτήν;

Τώρα, με τη δημοσίευση των συ-
νομιλιών που είχαν μαγνητοφωνηθεί 
και είχαν κατατεθεί στις δικαστικές 
αρχές προκύπτει κάτι ακόμη πλέον 
φρικτό όσων γράφαμε. Δεν ήταν μόνο 
η πρόδηλη ανικανότητα και ανεπάρ-
κεια μερικών εκ των εχόντων το πρό-
σταγμα, αλλά και σκοπιμότητα να αφή-
σουν να καεί το νησί για να «καεί» μαζί 
του ένας υπαρχηγός του σώματος! 
Αν όλα αυτά αποδειχθούν έτσι όπως 

αναφέρονται, τότε ο πέλεκυς της Δι-
καιοσύνης οφείλει να πέσει δριμύς επί 
των κεφαλών όσων απεργάσθησαν 

Η αποκάλυψη για απόπειρα συγκάλυψης 
στο Μάτι «άναψε  φωτιά» και για τη μεγάλη 

πυρκαγιά στα Κύθηρα (2017)!

Αν ξεκινήσουμε από την τουριστι-
κή κίνηση, τον Ιούνιο ήταν, όπως κάθε 

χρόνο, υποτονική, με τον φετινό να 
διεκδικεί, όπως είναι φυσικό, βραβείο 
τουριστικής κίνησης, η οποία δεν απεί-
χε από το μηδέν! Ο Ιούλιος, που ξεκι-
νά συνήθως δειλά την κίνηση στο τρίτο 
δεκαήμερο, φέτος έμεινε σχεδόν σε 
απραξία, καθώς έλειψε από τα Κύθη-
ρα ο κύριος αιμοδότης της εποχής, 

οι ομογενείς, οι αφίξεις των οποίων 
φέτος μετρήθηκαν στα δάχτυλα των 
δύο χεριών! Από την Αυστραλία δεν 
επετράπησαν οι αναχωρήσεις εκτός 
ειδικών περιπτώσεων, από τις ΗΠΑ δεν 
φάνηκαν τολμηροί να επιχειρήσουν το 
ταξίδι και από τις άλλες χώρες, είχα-

Μία χρονιά-εφιάλτης για τον τουρισμό
Οι πληγές της επιδημίας 

και οι ελπίδες για το αύριο

ΟΛΟ ΠΑΡΑΠΟΝΑ είναι 
η στήλη μας τον τελευταίο 
καιρό, αλλά μόνο αδικαιο-
λόγητα δεν είναι. Σήμερα, 
το μεγάλο παράπονό μας 
δεν είναι άλλο από την υπο-
κρισία που κυριαρχεί σε 
πολλές εκφάνσεις της δη-
μόσιας ζωής στα Κύθηρα 
και όχι μόνον. Αφήνοντας 
τους  άχρηστους προλό-
γους μπαίνουμε άμεσα 
στο θέμα. Αρκετούς μήνες 
κάθε χρόνο η εφημερίδα 
μας αφιερώνει μικρά ή με-
γαλύτερα κομμάτια στην 
Κυθηραϊκή φύση και ειδι-
κά στα δέντρα του νησιού 
μας, πολλά από τα οποία 
πέφτουν κατά καιρούς θύ-
ματα με τις πλέον απίθανες 
και πιθανές αιτίες. Δεν μι-
λάμε μόνο για τις φωτιές, 
τον κύριο καταστροφέα του 
τόπου. Έχουμε τις χειμερι-
νές  επελάσεις σε λιόφυτα 
για καυσόξυλα, ενώ αιωνό-
βια δέντρα έχουν πέσει στο 
βωμό αλλοδαπών ξυλοκό-
πων και εντοπίων πατρώ-
νων τους. Να προσθέσου-
με και τις ευάριθμες μεν, 
σοβαρές δε περιπτώσεις 
τοπικών αρχόντων που θε-
ωρούν μοναδικό σχεδόν 
έργο τους το κόψιμο δέ-
ντρων που … «αμποδίζουν». 
Αν συνεχίσουμε τις περι-
πτώσεις όμως θα τελειώσει 
ο χώρος…..

Πρόσφατα, μέσα στον 
Ιούλιο, την φθοροποιό σκυ-
τάλη πήραν στον όμορφο 
Καραβά, μετά από ανάλο-
γες απειλές στο Λειβάδι και 
αλλού. Τα σχετικά θέματα 
θα τα βρείτε στο ρεπορτάζ. 
Εδώ επιθυμούμε να σημει-
ώσουμε τούτο μόνον. Ενώ 

Πεζοδρόμηση 
με αντιδράσεις 
στα Μητάτα. ΣΕΛ. 
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Κυθηραϊκό τοπίο και 
ανεμοτουρμπίνες. 
Του Παν. Λευθέρη. ΣΕΛ. 
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Ελ. Βενιζέλος και 
Μαρία Ελευθερίου 
Αδ. Τριάρχη-Μακρυγιάννη ΣΕΛ. 
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Η Μαρία Ελευθερίου
-Κατελούζου και τα Κύθηρα
Εμμ. Καλλίγερου ΣΕΛ. 
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Προσέφυγαν στο ΣΤΕ οι Δασολόγοι.

ΕΝΑ διαφορετικό καλοκαίρι ήταν το φετινό και για το νησί μας, όπως για όλη την Ελλάδα, αλλά και για όλο τον 
κόσμο. Η επιδημία του κορωνοϊού που απλώθηκε πολύ γρήγορα σε όλο τον πλανήτη, έπληξε κατά κύριο λόγο τον 
τουρισμό, αλλά και δεν άφησε ανεπηρέαστο κανένα κλάδο της οικονομικής ζωής των ανθρώπων. Το τι έγινε στο 
νησί μας, τι προοπτικές υπάρχουν, τι φόβοι έχουν καταλάβει τον κόσμο και τι ελπίδες έχουμε, διαβάστε στο σύ-
ντομο ιστορικό που ακολουθεί.

ΕΤΟΣ 33ο
ΑΡ. ΦΥΛΛΟΥ 360
ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΣ 2020 
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Ξεροσοβάλα - Φράτσια, Κύθηρα 80100
κιν.: 6946510537, τηλ. / fax: 2736038031, e-mail: gianntr@yahoo.gr

Τοπογραφικές Εργασίες
Ιωάννης Τραβασάρος
Τοπογράφος Μηχανικός Τ.Ε.

Εκπόνηση Τοπογραφικών Διαγραμμάτων:

• για Κτηματολόγιο,

• μεταβιβάσεις,

• συμβόλαια



Γεννήσεις
Στις 22 Ιουλίου γέννησε κοριτσά-

κι στο ΡΕΑ η Άννα Αρτ. Καλλιγέρου 
σύζ. Γιάννη Γαλάτη (Φυρρογή). 

Να τους ζήσει.
Βαπτίσεις

Στις 11 Ιουλίου βάφτισαν στον 
Άγιο Νικόλαο στον Αβλέμονα την 
κόρη τους και την ονόμασαν Σωτη-
ρία, ο Δημ. Μοιρασγεντής και η 
Ελένη Ζωσιμά. Ανάδοχοι, οι Κων. 
Καψάλης και Παν. Μούμου. 

Στις 26 Ιουλίου βάφτισαν στην 
Παναγία Μυρτιδιώτισσα το γιο τους 
και τον ονόμασαν Θεόδωρο-Πανα-
γιώτη οι, Παναγιώτης Θ. Κομηνός 
και η Ελέσα Χρυσαφίτη. Ανάδοχος 
η Ανθούλα Σαμίου.
Θάνατοι

Πέθανε στις 30 Ιουνίου σε ηλι-
κία 94 ετών η Ειρήνη, χήρα Μηνά 
Πετροχείλου (Διγενή) και κηδεύτηκε 
από την Αγία Τριάδα στις Αλεξαν-
δράδες. Στα παιδιά της, Γρηγόρη και 
Στέλλα, οικογενειακώς, θερμά συλ-
λυπητήρια.

Πέθανε στις 2 Ιουλίου σε ηλικία 
95 ετών ο Χαράλαμπος Σκλάβος 
(Σαλιβαντέρης) και κηδεύτηκε στα 
Μητάτα. Στο γιο του Παναγιώτη και 
τους λοιπούς οικείους του θερμά 
συλλυπητήρια.

Πέθανε στις 3 Ιουλίου στο Μυ-
λοπόταμο σε ηλικία 82 ετών και κη-
δεύτηκε στο Α’ Νεκροταφείο στην  
Αθήνα ο Νικόλαος Γ.  Στρατηγός 
(Φυστικάς). Στη σύζυγο και τα παιδιά  
του θερμά συλλυπητήρια.

Πέθανε σε ηλικία 85 ετών και κη-
δεύτηκε στις 4 Ιουλίου από την Αγία 
Τριάδα στις Αλεξανδράδες η Γεωρ-
γία Καλοκαιρινού. Στην κόρη της 
Κατερίνα, θερμά συλλυπητήρια. 

Πέθανε στις 6 Ιουλίου σε ηλικία 
97 ετών και κηδεύτηκε από τους Αγί-
ους Αναργύρους στα Φατσάδικα η 
Αννίτσα χήρα Γεωργ. Δευτερέβου 
(Τσικαλά). Στα παιδιά της, Μανώλη, 
Γιάννη και Ιωάννα, οικογενειακώς, 
θερμά συλλυπητήρια. 

Πέθανε στην Αθήνα στις  10 Ιου-

λίου σε ηλικία 103 ετών και κηδεύτη-
κε στον Καραβά η Αργυρώ Πολίτη. 
Στα παιδιά της, Νίκο και Μαρία, οικο-
γενειακώς, θερμά συλλυπητήρια.

Πέθανε σε ηλικία 85 ετών και 
κηδεύτηκε στις 13 Ιουλίου από το 
Νεκροταφείο του Παπάγου ο στρα-
τηγός ε.α. Χαράλαμπος Λ. Κασιμά-
της από τα Φράτσια, αδελφός του 
αείμνηστου βουλευτή Γρηγ. Κασιμά-
τη. Στη σύζυγο και τα παιδιά του, οι-
κογενειακώς, θερμά συλλυπητήρια.

Πέθανε στον Πειραιά σε ηλικία 
82 ετών και κηδεύτηκε από την Ιλα-
ριώτισσα στον Ποταμό στις 22 Ιου-
λίου η Αργυρούλα χήρα Τάκη Κα-
βιέρη. Στα παιδιά της, Βαγγέλη και 
Λευτέρη, θερμά συλλυπητήρια.

Πέθανε στην Αθήνα στις 23 Ιου-
λίου σε ηλικία 82 ετών και κηδεύτηκε 
στο Κεραμουτό ο Κυριάκος Μαλλι-
αρίδης. Στη σύζυγό του Μαρία και 
την κόρη του Μάχη, οικογενειακώς, 
θερμά συλλυπητήρια.

Πέθανε στις 30 Ιουλίου σε ηλι-
κία 97 ετών και κηδεύτηκε στη Λυ-
κοποριά Αχαΐας η Γεωργία χήρα Γ. 
Κασιμάτη (Βούρου) από την Καρ-
βουνάδα. Στα παιδιά της Γιάννη και 
Βασίλη, οικογενειακώς, θερμά συλ-
λυπητήρια.  

Πέθανε στις 8 Αυγούστου σε 
ηλικία 87 ετών και κηδεύτηκε από το 
ναό του Σωτήρος στο Κάτω Λειβάδι, 
ο Παναγιώτης Τζάννες (Κορωνί-
της). Στη σύζυγό του Κυριακούλα και 
το γιο του Αντώνη, οικογενειακώς, 
θερμά συλλυπητήρια.

Πέθανε στις 19 Αυγούστου σε 
ηλικία 96 ετών και κηδεύτηκε στα 
Μητάτα η Μαρία Φυρού. Στα παιδιά 
της, Παναγιώτη και Θανάση, οικογε-
νειακώς, θερμά συλλυπητήρια.

ΕΥΧΑΡΙΣΤΗΡΙΟ

Επιθυμούμε να ευχαριστή-
σουμε θερμά όλους τους συγ-
γενείς, φίλους και πατριώτες 
μας για τη συγκινητική συμμε-
τοχή τους στην απώλεια της 
αγαπημένης μας μητέρας, για-
γιάς, προγιαγιάς  και αδελφής
ΓΕΩΡΓΙΑΣ  ΓΕΩΡΓ. ΚΑΣΙΜΑΤΗ

Τα παιδιά της: Οικογένει-
ες, Ιωάννου Γ. Κασιμάτη και 
Βασιλείου Γ. Κασιμάτη

Τα αδέλφια της: Γιώργος 
και Ζαχαρίας Κασιμάτης

ΤΟ 40ΗΜΕΡΟ ΜΝΗΜΟΣΥ-
ΝΟ ΘΑ ΠΡΑΓΜΑΤΟΠΟΙΗΘΕΊ 
ΣΤΟΝ ΙΕΡΟ ΝΑΟ ΑΓΙΟΥ ΓΕ-
ΩΡΓΙΟΥ ΚΑΡΒΟΥΝΑΔΩΝ ΤΗΝ 
ΚΥΡΙΑΚΗ 6 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ.

Ευχαριστούμε πολύ την Δι-
οίκηση και όλο το προσωπικό 
του Γηροκομείου Κυθήρων για 
την φροντίδα που προσέφεραν 
στην μητέρα μας. Όσο καιρό 
ήταν εκεί ήταν πάρα πολύ ευ-
χαριστημένη. Είμαστε υπερή-
φανοι που υπάρχει ένα τέτοιο 
Ίδρυμα στο νησί μας.

Φυρός Παναγιώτης 
& Φυρός Αθανάσιος

ΕΥΧΑΡΙΣΤΗΡΙΟ
ΥΠΕΡ ΤΩΝ ΤΡΟΦΙΜΩΝ ΤΟΥ ΟΙΚΟΥ ΕΥΓΗΡΙΑΣ ΚΥΘΗΡΩΝ 

«ΚΑΣΙΜΑΤΕΙΟΝ» 
Δωρεά 500,00 € (πεντακόσια ευρώ) από Ιωάννη Γεωργίου Κασιμάτη
Δωρεά 100,00 € (εκατό ευρώ) από Οικογένεια Νικολάου Χαρατζά. 
Δωρεά 50,00€ (πενήντα ευρώ) από Γεώργιο Φατσέα.
Δωρεά 50,00€ (πενήντα ευρώ) από Νικόλαο Κασιμάτη.
Δωρεά 50,00€ (πενήντα ευρώ) από Ανδρέα Καλλίγερο.
Δωρεά 50,00€ (πενήντα ευρώ) από Αλέκα Σεμιτέκολου.
Δωρεά 50,00€ (πενήντα ευρώ) από Δημήτριο Μεγαλοκονόμο.
Δωρεά 50,00€ (πενήντα ευρώ) από Σταμάτη Σεμιτέκολο.
Δωρεά 50,00€ (πενήντα ευρώ) από Κώστα Πετρόχειλο.
Δωρεά 50,00€ (πενήντα ευρώ) από Ελένη Λουράντου.
Δωρεά 50,00€ (πενήντα ευρώ) από Γεώργιο Δημόπουλο.
Δωρεά 50,00€ (πενήντα ευρώ) από Παναγιώτη Αρώνη.
Δωρεά 50,00€ (πενήντα ευρώ) από Εμμανουήλ Νικ. Σάμιο.
Δωρεά 50,00€ (πενήντα ευρώ) από Δημήτριο Ι. Κασιμάτη.
Δωρεά 100,00€ (εκατό ευρώ) από Φώτη και Γεώργιο Μπίρη.
Δωρεά 100,00€ (εκατό ευρώ) από Γκαμπριέλα Κραβαρίτη.
Δωρεά 100,00€ (εκατό ευρώ) από Γεώργιο Κατσάρα.
Δωρεά 42,28€ (σαράντα δύο ευρώ και είκοσι οκτώ λεπτά) από David 

Xenakis.
Δωρεά 42,28€ (σαράντα δύο ευρώ και είκοσι οκτώ λεπτά) από Elaine 

Rowley.
Δωρεά 42,28€ (σαράντα δύο ευρώ και είκοσι οκτώ λεπτά) από Tony & 

Georgia Netos .
Δωρεά42,27€ (σαράντα δύο ευρώ και είκοσι επτά λεπτά) από Perikles & 

Janet Antonopoulos.

ΔΩΡΕΕΣ  ΕΙΣ ΜΝΗΜΗΝ ΓΕΩΡΓΙΑΣ 
ΙΩΑΝΝΟΥ ΚΑΣΙΜΑΤΗ

ΕΥΧΑΡΙΣΤΗΡΙΟ

To  Συμβούλιο της κοινότητας Λιβαδίου Ευχαριστεί:
1) Τον Ιερό Ναός Παναγίας Κοντελετούς Λιβαδίου όπου παραχώρη-

σε προς το Δήμο αδαπάνως τη χρήση έκτασης 3,5 περίπου στρεμμάτων 
στην περιοχή του Λιβαδίου, προκειμένου να χρησιμοποιηθεί ως χώρος 
στάθμευσης οχημάτων, καλύπτοντας έτσι μια μεγάλη αναγκαιότητα για 
την ευρύτερη περιοχή. Η Οικονομική Επιτροπή με την 109/2020 απόφασή 
της εξουσιοδότησε το Δήμαρχο για την υπογραφή του συμφωνητικού 
παραχώρησης, που υπεγράφη από το Δήμαρχο και τον Ιερέα π. Πανα-
γιώτη Μεγαλοκονόμο, Γενικό Αρχιερατικό Επίτροπο της Ιεράς Μητροπό-
λεως Κυθήρων και Αντικυθήρων.

2) τον Πετρόχειλο Γεώργιο του Παναγιώτη για τον καθαρισμό και 
ομαλοποίηση του χώρου του Πάρκινγ χρησιμοποιώντας αδαπάνως τον 
εσκαφέα του κάνοντας τον χώρο κατάλληλο

3) Τα αδέφια Κώστα και Ορέστη Φατσέα για την κατασκευή και τοποθέτη-
ση καταλλήλης σήμανσης προς το χώρο του πάρκινγκ
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NEUROLOGIST
DEMENTIA SPECIALIST

SPECIAL TRAINING IN PSYCHOTHERAPY
MSc in CLINICAL PSYCHOLOGY

House calls - Teleconference sessions
Mob. 6945 405 214 - email: maria.travasarou@gmail.com

MARIA TRAVASAROU MD

Metropolitan General Hospital:
Λεωφ. Μεσογείων 264, Τ.Κ. 155 62, Χολαργός Αττικής 
Τηλ.: 210 6502601, 697 444 2334 - Fax: 210 650 2601
E-mail: betty.karidi@outlook.com
www.metropolitan-general.gr

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΑΡΥΔΗ M. D.
Πνευμονολόγος - Φυματιολόγος

Διευθύντρια Β' Πνευμονολογικής Κλινικής

ΟΙΚΟΠΕΔΟ άρτιο και οικο-
δομήσιμο 4.720 τ.μ. πωλείται 
στην Αγία Αναστασία. Απερι-
όριστη θέα θάλασσας. Τηλ. 
6946 466820, 210 4293684

ΚΤΗΜΑ 12 στρ. συνολικά 
πωλείται σε γραφικό παλιό 
οικισμό. Οικοδομεί σε δύο 
τμήματα, ένα εντός, 400τ.μ. 
και ένα εκτός, 200τ.μ. Όλα 
τα δίκτυα. 1χλμ από το Λει-
βάδι. Τηλ. 6979 911753

ΠΩΛΕΙΤΑΙ οικόπεδο 6,5 στρ.
με πανοραμική θέα στην Αγία 
Αναστασία. Τιμή 120.000. τηλ.
6946 466820.



Επιτυχόντες 
στα Πανεπιστήμια

Σύμφωνα με τα αποτελέσματα που 
εκδόθηκαν  την ημέρα που είμαστε στο 
τυπογραφείο, πέτυχαν στα Πανεπιστή-
μια της χώρας τα παρακάτω παιδιά από 
το Λύκειο Κυθήρων ή με Κυθηραϊκή 
καταγωγή. 

Αλιράι Ναταλία, Ιστορικό Αρχαιο-
λογικό, Πανεπιστημίου Κρήτης (Ρέθυ-
μνο).

Βλαντή Ελένη Γεωργ., Σχ. Οικο-
νομικών Επιστημών, Πανεπιστημίου 
Κρήτης (Ρέθυμνο)

Κασιμάτη Αδαμαντία Νικ., Παιδα-
γωγικό Τμήμα Πανεπιστημίου Κρήτης 
(Ρέθυμνο)

Σιταρόπουλος Στέλιος Γεωργ. 
(το γ. Ευθυμίου), Τμ. Οργάνωσης Επι-
χειρήσεων, Οικονομικό Πανεπιστήμιο 
Αθηνών.

Χασάπη Μυρτώ Δημ., Τμ. Φιλολο-
γίας Πανεπιστημίου Κρήτης (Ρέθυμνο)

(Όσοι επιθυμούν να αναφέρουμε 
τα ονόματά τους στην εφημερίδα παρα-
καλούνται να επικοινωνήσουν και να το 
αναφέρουν, καθώς, λόγω των νομικών 
περιορισμών δεν λαμβάνονται κατάλο-
γοι από το Λύκειο)

Στις 15 Ιουλίου πραγματοποίησε 
επίσκεψη στα Κύθηρα ο πρέσβυς της 
Ιαπωνίας στην Αθήνα με τη σύζυγό του 
έπειτα από πρόσκληση του Κλεομένη 
Πετρόχειλου και της συζύγου του, οι 
οποίοι τους δέχτηκαν στο σπίτι τους 
κάτω από το Κάστρο, το οποίο ανήκε 
στη Ρόζα Κασιμάτη, μητέρας του εθνι-
κού ποιητή της Ιαπωνίας Τζάκομο Κοι-
ζούμι (Λευκάδιου Χερν).  Ο πρέσβυς 
της Ιαπωνίας συναντήθηκε και με το 
Δήμαρχο Κυθήρων κ. Ευστρ. Χαρχα-
λάκη στο γραφείο του στο Δήμο.

Ο πρέσβυς της Ιαπωνίας 
στα Κύθηρα

Η ιστορία της «σφαγής του Λα-
γωνάρη» όπως  έμεινε στην τοπική 
ιστορία και στις μνήμες των παλαιο-
τέρων Κυθηρίων το χρονικό της σφα-
γής δεκαέξι ανθρώπων το 1909 στο 
χωριό Καλοκαιρινές, αναβίωσε και 
στους νεοτέρους με ένα ενδιαφέρον 
ιστορικό του περιστατικού, το οποίο 
έγραψε η Ελένη Χάρου-Κορωναίου 
και δημοσιεύτηκε στην εφημερίδα 
«Κυθηραϊκά» το 2013. Αυτό το δη-
μοσίευμα κίνησε την περιέργεια σε 
έναν νέο λογοτέχνη και ερευνητή, 
τον κ. Πάνο Δημάκη, ο οποίος μετέ-
τρεψε την ιστορία του Λαγωνάρη σε 
ένα ενδιαφέρον ιστορικό μυθιστόρη-
μα που γράφτηκε μετά από ιστορική 
έρευνα που έκανε ο ίδιος συγκε-
ντρώνοντας ενδιαφέροντα στοιχεία 
με τα οποία έδεσε μία στέρεη αφήγη-
ση. Το βιβλίο, βέβαια, αναφέρεται ως 
μυθιστόρημα, μπορεί όμως άνετα να 
ενταχθεί στο ιστορικό διήγημα, κα-
θώς περιλαμβάνει στις 270 σελίδες 
του όλα τα ενδιαφέροντα στοιχεία 
από την ιστορική έρευνα του ίδιου 
και της Ελένης Χάρου-Κορωναίου 
που προηγήθηκε. Η παρουσίαση 
έγινε με την οργάνωση του βιβλιοπω-
λείου «Βιβλιόγατος» στο Λειβάδι στις 
23 Αυγούστου με ομιλητές τον ίδιο 
το συγγραφέα και, την Ελένη Χάρου 
Κορωναίου, την Μιρέλλα Παπαοι-
κονόμου και τον Εμμ. Π. Καλλίγερο 
και επαναλήφθηκε την επομένη στον 
Ποταμό με οργάνωση του βιβλιοπω-
λείου Εξάντας και παρουσιάστρια 
δημοσιογράφο, κυρία Μάρω Λεο-
ντάρδου. Το βιβλίο κυκλοφορεί από 
τις εκδόσεις ΚΑΠΑ Εκδοτική.  

Παρουσιάστηκε 
το βιβλίο 

«Δεκαεπτά 
κλωστές» 

του Π. Δημάκη

Και αυτή η φοροδιαφυγή 
βλάπτει το ίδιο

ΜΑΛΛΟΝ δεν υπάρχει ούτε ένας Έλληνας, ο οποίος 
να μην πιστεύει πόσο κακό κάνει στην οικονομία της 

χώρας, άρα και στον ίδιο, η φοροδιαφυγή. Επίσης, μάλ-
λον δεν υπάρχει ούτε ένας Έλληνας, ο οποίος να μην 
έχει επίδοση σε αυτό το σπορ, καθώς όλοι περιμένουμε 
να αρχίσουν οι «θυσίες», αλλά από τους ….άλλους. το 
τι λένε οι οικονομολόγοι, οι διεθνείς οργανισμοί και η 
κοινή λογική, ελάχιστα απασχολεί το πλήθος. Και μέχρις 
ενός σημείου είναι πολλά πράγματα που σχετίζονται με 
το θέμα δικαιολογημένα. Γιατί να μην φοροδιαφύγει ένας 
μικροεπιχειρηματίας, όταν βλέπει την άγρια υπερφορο-
λόγηση της μεσαίας τάξης, η οποία μάλιστα τα τελευταία 
χρόνια περιεβλήθη και ιδεολογικό μανδύα και έφθασε 
να είναι ομολογημένη από θεσμικούς παράγοντες; Τι 
να κάνει ο πολίτης που πάει στο γιατρό και του λέει, 
50 χωρίς απόδειξη, ογδόντα με απόδειξη; Αφού και οι 
δύο δεν πρόκειται να δικαιολογήσουν έξοδα στις δικές 
τους δαπάνες; Άλλο βέβαια είναι η πονηρή και έμμεση 
επιβάρυνση των λογαριασμών, ακόμη και μικρών επιχει-
ρήσεων, με άνομες επιβαρύνσεις του τύπου «χρέωση για 
πληρωμή με κάρτα», όταν αυτό ασφαλώς δεν επιτρέπε-
ται; (Αυτό ήταν φέτος κοινή πρακτική σε μικρομεσαίες 
επιχειρήσεις κυρίως εστίασης και στον τόπο μας). Εδώ, 
πάντως, θέλουμε να επισημάνουμε μία άλλη παράμετρο 
του θέματος εξόχως ενδιαφέρουσα.  Έχουν σχηματισθεί 
και στα Κύθηρα συνεργεία για οικοδομικές π.χ. εργασί-
ες, φυτρώνουν ξαφνικά διάφοροι ηλεκτρολόγοι, υδραυ-
λικοί, μηχανικοί, εντός και εκτός εισαγωγικών, κατά κύ-
ριο λόγο αλλοδαποί, οικονομικοί μετανάστες, οι οποίοι 
δεν έχουν κάνει καν έναρξη εργασιών, δεν έχουν έδρα, 
δεν υπάρχουν με άλλα λόγια για τη φορολογική αρχή, οι 
οποίοι δεν πληρώνουν κανέναν φόρο, δεν εμφανίζονται 
πουθενά, δεν κόβουν φυσικά αποδείξεις, με άλλα λόγια 
παρασιτούν σε βάρος της οικονομίας της χώρας. Την 
ίδια όμως στιγμή οι ίδιοι είναι εγγεγραμμένοι και λαμβά-
νουν κανονικά κάθε είδους κοινωνικό επίδομα, έχουν 
πλήρη ιατροφαρμακευτική περίθαλψη, και εκμεταλλεύ-
ονται στο έπακρον οτιδήποτε μπορεί να δώσει αυτό το 
κράτος, το οποίο χλευάζουν στα μέσα κοινωνικής δι-
κτύωσης και ειρωνεύονται στην πράξη με όσα κάνουν. 
Και αυτό γίνεται, γιατί ακόμα και συνειδητοί πολίτες κα-
ταφεύγουν στις υπηρεσίες τους γιατί είναι φθηνότεροι 
(αυτό έχει πολλές φορές και την έννοια της παροιμίας 
«το φτηνό κρέας το τρώνε οι σκύλοι») και αποφεύγουν 
όσους έχουν κατάστημα, πληρώνουν φόρους και δίνουν 
αποδείξεις. Σε αυτούς βέβαια καταφεύγουν πάντα αν 
χρειάζονται αποδείξεις, όπως ορίζει ο νόμος. Τότε τους 
θυμούνται!
Τι αποτέλεσμα έχουν όλα τα παραπάνω; Να έχει το κρά-
τος μειωμένα έσοδα, άρα να μην έχει επαρκείς πόρους 
για άμυνα, υγεία, παιδεία, υποδομές  κλπ και ένας θεός 
γνωρίζει σε τι κατάσταση θα είμαστε όλοι αν δεν υπήρχε 
αυτή η επάρατος Ε.Ε., την οποία βρίζουν νύχτα μέρα οι 
πλείστοι εξ ημών, αλλά και των παραπάνω.
Το τι θα γίνει δεν είναι σκοπός του άρθρου αυτού να 
προτείνει, αν και είναι γνωστό. Έχουν παρελάσει από 
τη χώρα μας δεκάδες ειδικοί και έχουν προτείνει επαρ-
κή νομοθεσία για να αντιμετωπίσει το πρόβλημα, αλλά 
πάντα όλα κολλάνε στο συμφέρον, στο πολιτικό κόστος, 
στη συνήθειά μας να κάνουμε τα ανάποδα, στην ανεπάρ-
κεια μεγάλου μέρους της πολιτικής και κρατικής ηγε-
σίας κλπ Εκείνο που επισημαίνουμε σήμερα είναι ότι 

Παρά τις παρακλήσεις μας συ-
νεχίζεται το φαινόμενο να κατατίθε-
νται στις τράπεζες συνδρομές χωρίς 
οποιαδήποτε αναφορά σε στοιχεία 
του καταθέτη, έτσι ώστε να είναι 
αδύνατον να ταυτοποιήσουμε τη 
συνδρομή και να στείλουμε απόδει-
ξη. Τον τελευταίο καιρό είχαμε:

Συνδρομή €125 στην Τράπεζα 
Πειραιώς, 8 Ιουλίου 2020.

Παρακαλούμε τους καταθέτες 
να ενημερώσουν σχετικά την εφη-
μερίδα.

«Ορφανές» 
συνδρομές

Συνελήφθη 
για συνθήματα

Στις 27  Αυγούστου συνελήφθη 
από την Αστυνομία νεαρό άτομο, το 
οποίο έγραφε με σπρέι συνθήματα 
αναρχικού περιεχομένου, σύμφω-
να με πληροφορίες, σε σημαία που 
είναι ζωγραφισμένη σε βράχο στο 
δρόμο στο Διακόφτι. Πριν λίγο καιρό 
η ίδια σημαία είχε γίνει και πάλι στό-
χος αναρχικών που την είχαν βάψει 
με το σήμα τους. Σημειώνεται ότι ίδια 
τύχη είχαν πριν λίγα χρόνια πινακί-
δες οδικής σήμανσης σε δρόμους 
πάλι στις περιοχές αεροδρομίου 
και Διακοφτιού. Ερευνάται από τις 
αρχές αν πρόκειται για μεμονωμένο 
περιστατικό ή αν υπάρχει ομάδα με 
αντίστοιχη δράση.
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Δημήτρης Εμ. Κασιμάτης
Πολιτικός Μηχανικός ΕΜΠ & Τοπογράφος Μηχανικός ΕΜΠ

MSc Υδρολογία Υδατικών Πόρων

Τ: 210 5138412 - 27360 34027
K: 6973 712040

ΟΙΚΟΠΕΔΟ στο Μυλοπόταμο 
2880 τμ πλησίον σχολείου πω-
λείται. Τηλ. 211 4143552

ΠΩΛΕΙΤΑΙ οικόπεδο γωνιακό 
460τ.μ. στη θέση Αδάμες Ν. 
Κηφισιάς. Τηλ. 210 9599568 
και 6940 669295.

Πωλείται αγροτεμάχιο 21 
στρ στην περιοχή του Κουμά-
ρου. Άρτιο και οικοδομήσιμο, 
αμφιθεατρικό, καθαρό από το 
δασαρχείο με ρεύμα και νερό 
δίπλα σε αυτό.

Δεκτές μόνο σοβαρές προ-
τάσεις. Τηλ. 6947991947



Δεν είχε στεγνώσει το μελάνι 
από όσα γράφαμε για το ενδεχό-
μενο κοπής δένδρων στο Λειβάδι, 
αλλά και μία καθαρά επιστημονική 
προσέγγιση, γιατί οι δενδροστοιχίες 
ευκαλύπτων δεν είναι επικίνδυνες και 
νέο κρούσμα «θανατηφόρο» αυτή τη 
φορά, είχαμε στον Καραβά κάτω από 
τα μάτια όλων των υπηρεσιών, με την 
προτροπή και τις ευλογίες ιδιωτών, με 
την Αστυνομία και το Δασαρχείο, όχι 
μόνο να κάνουν τα «στραβά μάτια» 
και να μην ασχολούνται, αλλά το δεύ-
τερο να χορηγεί εντελώς παρανόμως 
και χωρίς να έχει αρμοδιότητα, ακόμη 

και άδεια για το κόψιμο των δένδρων. 
Ασφαλώς ευθύνες και μάλιστα ποινι-
κές φέρουν και αυτοί που ανέλαβαν 
το έργο της κοπής υπό τα όμματα των 
ηθικών αυτουργών της απαράδεκτης 
αυτής ενέργειας. Μάλιστα έκαναν το 
κακό χειρότερο αφήνοντας κομμένα 
κλαδιά σο ρέμα, τα οποία δεν ήθε-
λαν τίποτε άλλο από ένα …σπίρτο. 
Το κακό είναι ότι από τους κατοίκους 
δεν υπήρχε καμία σοβαρή αντίδραση 
κατά την κοπή, ενώ ο Δήμος (καθ’ 
ύλην αρμόδιος για τις δενδροστοι-
χίες) ενημερώθηκε καθυστερημένα 
και, σύμφωνα με τις πληροφορίες 

μας, θα κατέθετε  αναφορά στην 
Αστυνομία, τόσο για το γεγονός ότι 
ούτε καν ασχολήθηκε με τις καταγγε-
λίες, όσο και για τη συνέχεια. Εκείνο 
που κρατάμε στην παρούσα φάση 
είναι ότι μερικοί έχουν βάλει βουλή 
να καταστρέψουν ό,τι έχει απομεί-
νει στον τόπο αυτόν. Δεν έχουμε να 
πούμε τίποτε άλλο πέραν από ένα με-
γάλο: ΚΡΙΜΑ! Για όσους σκέφτηκαν 
αυτή την πράξη, σε όσους έδωσαν 
αυτές τις «άδειες» που δεν τηρήθη-
καν (το Δασαρχείο Πειραιά έδωσε, 
λένε, άδεια κλαδέματος και εντολή 
στον υπάλληλό του στα Κύθηρα να 
επιβλέπει. Τελικά έκοψαν πολλά από 
τα δέντρα, μερικά σχεδόν  από τη 
ρίζα και ο υπάλληλος «ξέχασε» να 

παραστεί και να ….επιβλέψει). Φυσικά 
το Δασαρχείο επεμβαίνει άμεσα όταν 
πρόκειται να καθαρίσουν κανέναν 
ασπάλαθο. Τι να πούμε για όσους 

είχαν υποχρέωση να επέμβουν και 
δεν το έκαναν, αλλά και για όσους 
είδαν τι έγινε και δεν αντέδρασαν. 
Αυτονόητο ότι θα συνεχίσουμε. Πριν 
όμως να ρωτήσουμε μερικούς κατοί-
κους αυτού του, όντως πανέμορφου, 
χωριού.  Αυτό εννοούν μερικοί, όταν 
λένε ότι θέλουν την ανάπτυξη του Κα-
ραβά (αλλά και όλων των χωριών του 
νησιού μας); Αν όντως αυτό εννοούν 
ας το αφήσουν καλλίτερα και ας κα-
θίσουν να απολαμβάνουν το τσιμέντο 
στις γειτονιές της Αθήνας που ζουν οι 
περισσότεροι. Κι ας αφήσουν ήσυχα 
τα χωριά τους. Θα πάνε πολύ καλλίτε-
ρα χωρίς το ενδιαφέρον τους.

Και η καταστροφή συνεχίζεται… Κατάκοψαν δέντρα στον Καραβά

1.Αυτό εδώ το λένε κλάδεμα! Άφησαν ένα κούτσουρο ένα μέτρο και κάτι. 2.Αυτό το δέντρο δεν ήταν ευκάλυπτος, δεν ενοχλούσε πουθενά, αλλά το 
έκοψαν. Λένε ότι είναι ένα είδος κωνοφόρου (το είπαν κουατζερίνα, αλλά 
δεν εντοπίσαμε αυτή την ονομασία) από το οποίο υπήρχαν 2-3 ίδια, μόνο 
στον Καραβά. Το τελευταίο βλέπετε τι υπέστη από το …ανελέητο κλάδεμα.
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ΣΤΕΛΙΟΣ ΒΕΝΕΡΗΣ

ΕΙΣΑΓΩΓΕΣ 
 ΞΕΝΟΔΟΧΕΙΑΚΟΣ ΙΜΑΤΙΣΜΟΣ
       ΛΕΥΚΑ ΕΙΔΗ & ΕΙΔΗ BEBE

ΠΥΡΓΟΥ 9   ΤΚ:16345    ΗΛΙΟΥΠΟΛΗ    Email:morven@acci.gr
FAX: 210 9316852        ΤΗΛ: 210 9312200      ΚΙΝ: 6945854993

Κουρτίνες - Κουρτινόξυλα

Πετσέτες

Σεντόνια

Κουβέρτες

Κουβερλί

Μαξιλάρια

Ταπέτα 
Λουτρού

Προστατευτικά

Αλέκιαστα
Τραπεζομάντηλα

ΠΩΛΕΙΤΑΙ σε ήσυχη τοποθε-
σία παραδοσιακή κατοικία 
με ξενώνα, 165 τμ, σε εξαι-
ρετικό πράσινο περιβάλλον, 
μέσα σε οικόπεδο 1119,65 
τ.μ. Πληροφορίες τηλ: 6985 
770689

ΕΙΔΙΚΕΣ ΤΙΜΕΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΤΣΙΡΙΓΩΤΕΣ

ΜΗΛΙΩΡΗΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ - ΠΑΤΡΙΑΡΧΟΥ ΓΡΗΓΟΡΙΟΥ Ε΄ 53, ΚΑΛΛΙΘΕΑ
(ΟΠΙΣΘΕΝ ΕΥΔΑΠ & ΠΛΗΣΙΟΝ ΗΣΑΠ ΚΑΛΛΙΘΕΑΣ), 

ΤΗΛ.: 210 9590641, 6948049813
E-mail: claimsmilioris@gmail.com F: milioris autocase

ΦΑΝΟΠΟΙΪΑ ΒΑΦΕΣ SERVICE

ΑΝΤΑΛ/ΚΑ ΔΙΕΚΠΑΙΡΕΩΣΕΙΣ ΚΤΕΟ

ΑΓΟΡΕΣ - ΠΩΛΗΣΕΙΣ ΑΥΤΟΚΙΝΗΤΩΝ

• Σε περίπτωση τρακαρίσματος σας δίνουμε αυτοκίνητο αντικατάστασης  
 μέχρι την παράδοση του δικού σας. 
• Χρηματοδοτούμε την επισκευή του αυτοκινήτου σας & αναλαμβάνουμε 
 τις διαδικασίες με την ασφαλιστική εταιρεία.
• Δεκτές κάρτες σε 6 άτοκες μηνιαίες δόσεις.
• Παραλαβή και παράδοση στο χώρο σας



Νέα προσπάθεια για θεριζοαλωνιστική

Άλλη μία προσπάθεια για επαγγελματική θεριζοαλωνιστική στα Κύθηρα 
ξεκίνησε το καλοκαίρι ο επιχειρηματίας Παναγιώτης Δευτερέβος. Μέχρι 
στιγμής όσοι προσπάθησαν στο είδος αυτό εγκατέλειψαν γρήγορα, καθώς οι 
καλλιεργούμενες εκτάσεις ήταν μικρές, δεν υπάρχει εν λειτουργία αλευρόμυ-
λος στο νησί και κάποια από τα μηχανήματα στο παρελθόν δεν ήταν κατάλλη-
λα. Τώρα το νέο μηχάνημα είναι γερμανικής προέλευσης JOHN DEERE  και 
θεωρείται κατάλληλο για τα χωράφια των Κυθήρων, ενώ το πλάτος στο μα-
χαίρι, που είναι 2,5μ το κάνουν κατάλληλο και για σχετικά στενούς δρόμους. 
Φέτος δοκιμάστηκε στην ποικιλία «κουτρουλό» με καλά αποτελέσματα στην 
απόδοση και δεν μένει παρά του χρόνου να έχουμε περισσότερες εκτάσεις 
που θα καλλιεργηθούν και να αναβιώσει μία παραδοσιακή καλλιέργεια που 
κάποτε ήταν σχεδόν μονοκαλλιέργεια στο νησί. Δεν μένει παρά να αποκτή-
σουμε και κυλινδρόμυλο!

Σε γενναία ρύθμιση για τις γονι-
κές παροχές σε χρήμα εφ’  όσον χο-
ρηγούνται από γονείς στα παιδιά τους 
για αγορά α’ κατοικίας προχώρησε το 
Υπ. Οικονομικών τον Ιούλιο. Το ποσό 
που θα μένει αφορολόγητο είναι μέχρι 
150.000 ευρώ και δίνει μεγάλη ανάσα 
στις αγορές πρώτης κατοικίας. Οι σχε-
τικές λεπτομέρειες από το νομοσχέδιο 
είναι οι εξής:

1. Για τον υπολογισμό του φόρου 
χρηματικών δωρεών και γονικών παρο-
χών που συνιστώνται από τους γονείς 
προς τα παιδιά τους για την αγορά πρώ-
της κατοικίας εφαρμόζεται η κλίμακα 
του κώδικα φορολογίας κληρονομιών, 
δωρεών και γονικών παροχών, που 
προβλέπει αφορολόγητο όριο 150.000 
ευρώ. Για χρηματικά ποσά άνω των 
150.000 και έως 300.000 ευρώ επιβάλ-
λεται φόρος 1%, για ποσά πάνω από 
300.000 και έως 600.000 ευρώ εφαρ-
μόζεται φορολογικός συντελεστής 5%, 
ενώ για το τμήμα των χρημάτων που 
υπερβαίνει τις 600.000 ευρώ επιβάλλε-

ται φόρος με συντελεστή 10%.
2. Προϋπόθεση για την ευνοϊκή με-

ταχείριση των δωρεών και γονικών πα-
ροχών είναι να προκύπτει ότι η δωρεά ή 
η γονική παροχή γίνεται για την απόκτη-
ση ακινήτου για το οποίο τα παιδιά έτυ-
χαν της απαλλαγής πρώτης κατοικίας.

3. Η κατάργηση της αυτοτελούς 
φορολόγησης με συντελεστή 10% 
αφορά μόνο τις γονικές παροχές για 
την απόκτηση πρώτης κατοικίας από τα 
παιδιά και όχι για την απόκτηση άλλων 
περιουσιακών στοιχείων.

4. Διατηρείται το τεκμήριο απόκτη-
σης του ποσού που δίνεται ως παροχή 
του γονιού προς το παιδί και θα πρέπει 
να δικαιολογείται από τα εισοδήματα 
του γονέα.

Γονικές παροχές
Αφορολόγητο έως €150.000 

για αγορά α’ κατοικίας
Και αυτή 

η φοροδιαφυγή 
βλάπτει το ίδιο

η κατάσταση αυτή δεν 
είναι υγιής, δεν θα πο-
λυκαιρίσει και θα στείλει 
τη χώρα στον γκρεμό.  
Τώρα ειδικά που ήρθε η 
επιδημία να μας θυμίσει 
ότι αύριο όλα θα είναι δι-
αφορετικά από χθες. Και 
μην πει κανείς ότι όλα 
αυτά είναι μόνο πρόβλη-
μα των πολιτικών. Αυτοί 
ασφαλώς έχουν την κύ-
ρια ευθύνη, όμως αυτοί 
δεν φύτρωσαν ξαφνικά!  
Έχουμε κι εμείς τις ευθύ-
νες μας και μάλιστα πολ-
λές. Αλλά, ας κάνουμε 
μία βόλτα στα δημοφιλή 
μέσα κοινωνικής δικτύω-
σης. Εκεί υπάρχουν λύ-
σεις για όλα και τις υπο-
στηρίζουν σθεναρά όλοι 
όσοι δεν θέλουν να αλ-
λάξει τίποτα, αφού αυτό 
τους βολεύει αφάνταστα. 
Μόνο αν το κράτος σο-
βαρευτεί αυτοί θα εξα-
φανιστούν. Αλλά, πότε;
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ΕΝΟΙΚΙΑΖΕΤΑΙ κατάστημα 
100τ.μ. στα Φριλιγκιάνικα 
κατάλληλο για κάθε χρήση 
με πλήρη εξοπλισμό για τα-
βέρνα, εστιατότιο ή καφέ. 
ΤΗΛ. 6974 753787



Θέλω να σας μιλήσω για το κυ-
θηραϊκό τοπίο, όπως εγώ το ζω και 
το αντιλαμβάνομαι, και την επίδραση 
που πιστεύω ότι θα έχει πάνω του η 
εγκατάσταση των ανεμοτουρμπινών.

Οι ανεμοτουρμπίνες δεν είναι 
στύλοι της ΔΕΗ ούτε καν κεραίες της  
κινητής τηλεφωνίας. Είναι μέγα - κα-
τασκευές  βιομηχανικού μεγέθους 
και για αυτό προτιμώ να χρησιμοποιώ 
τον αγγλικό όρο (wind turbines), για-
τί το«ανεμογεννήτριες», εκτός του 
ότι ακούγεται πολύ ποιητικό, μπορεί 
κάποιος να το συνδέσει και με τους 
κατά 20-30 φορές χαμηλότερους 
ανεμόμυλους...

Όσοι αγαπάτε το νησί και το 
έχετε χαζέψει από ψηλά σε κάποιο 
σας ταξίδι με το αεροπλάνο,  θα 
έχετε νοιώσει φαντάζομαι αυτή την 
βαθιά συγγένεια με το τοπίο του, 
σαν να κοιτάτε ένα αγαπημένο σας 
πρόσωπο. Πρώτα απ’ όλα το πεπε-
ρασμένο του μεγέθους του, όλο κι 
όλο μια αγκαλιά μέσα στην οποία 
μπορείτε να ονοματίσετε το κάθε 
χωριό, βουνό και λαγκάδι. Κι έπειτα, 
το ανάγλυφο του εδάφους του, με 
τους ελάχιστους κάμπους και τους 
πολλούς λόφους, στοιχεία που εναλ-
λάσσονται αρμονικά, με μια αναλο-
γία μεγέθους που είναι συνώνυμο 
της ομορφιάς. Θα έλεγε κανείς ότι 
η λέξη «ομορφιά» (εὖ+μορφή) έχει 
πάρει το όνομά της από αυτό το το-
πίο, του οποίου όμως αυτή ακριβώς 
η «μορφή» κινδυνεύει σήμερα να 
αλλοιωθεί ανεπανόρθωτα, από την 
μεγάλης κλίμακας, εγκατάσταση 
ανεμοτουρμπινών. 

Αλλά είμαστε μόνο οι Τσιριγώ-
τες που βλέπουμε έτσι το νησί; Δεν 
νομίζω. Τις τελευταίες δεκαετίες πλή-
θος «Αγγλων, Γάλλων, Πορτογάλων» 
αλλά και Ελλήνων έχει συρρεύσει 
αναγνωρίζοντας αυτήν ακριβώς την  
σπάνια ομορφιά. Αποτέλεσμα τούτου, 
οι τιμές των παλιών σπιτιών και των 
χωραφιών να εκτιναχτούν στα ύψη. 
Σήμερα αυτές οι κοινότητες «ξένων»  
πρωτοστατούν στην προσπάθεια να 
μην εγκατασταθούν οι τουρμπίνες. 
Βλέπουν τα στοιχεία που τους τρά-
βηξαν να έλθουν και να επενδύσουν 
στα Κύθηρα, αυτή η εικόνα που μα-
γεύει το κουρασμένο από την πόλη 
μάτι και η αίσθηση απομάκρυνσης 
από το  κατασκευασμένο περιβάλλον,  
κινδυνεύουν να χαθούν.

Λένε ότι η εγκατάσταση αυτή 
είναι αναγκαία για να απαλλαγούμε 
από τα ορυκτά καύσιμα και να προ-
στατέψουμε τον πλανήτη από το φαι-

νόμενο του θερμοκηπίου. Δηλαδή 
δεν υπάρχει άλλος τρόπος να προ-
στατέψουμε τον πλανήτη χωρίς να 
καταστρέψουμε τα πιο όμορφα τοπία 
της πατρίδας μας; Μήπως απλά η 
εγκατάσταση των τουρμπινών απλά 

βολεύει τους πολιτικούς και τους 
απαλλάσσει από τον κόπο και το κό-
στος να σκεφτούν άλλες λύσεις; Για-
τί δεν υπάρχει αντίστοιχη σπουδή για 
την εγκατάσταση λιγότερο οχληρών 
Α.Π.Ε. σε ευαίσθητα από αισθητική, 
τουριστική και οικολογική άποψη 
σημεία; Γιατί δεν ενισχύονται τα νοι-
κοκυριά με κίνητρα εγκατάστασης 
οικιακών μονάδων; Γιατί δεν υποστη-
ρίζονται οι ενεργειακές κοινότητες; 
Γιατί δεν δίνεται η δυνατότητα στους 
εναπομείναντες μόνιμους κατοίκους 
των νησιών να αποφασίσουν αυτοί 
για το «που» και το «πόσες» όσον 
αφορά την εγκατάσταση των τουρ-
μπινών στον τόπο τους; Μήπως τελι-
κά,όχιτο καλό του πλανήτη, αλλά το 
καθαρό οικονομικό συμφέρον κά-
ποιων λίγων είναι πίσω απ’ όλα αυτά;

Λένε ότι είναι θέμα γούστου και 
ότι οι ανεμοτουρμπίνες «δεν ενο-
χλούν» ή ότι «δένουν αρμονικά με 
το περιβάλλον». Οι ερώτηση εδώ 
είναι «ποιό περιβάλλον;». Το ίδιο 
ρούχο μπορεί να δείχνει όμορφο ή 
ουδέτερο πάνω σε έναν άνθρωπο 
και καταστρεπτικά άσχημο πάνω σ’ 
έναν άλλο. Λέτε να ταιριάζουν στα 
Κύθηρα με τους χαμηλούς λόφους, 
τους κολπίσκους και τις πολυάριθ-
μες μικρούλες ρεματιές, δέκα ντου-
ζίνες συνθετικοί πύργοι 130 μέτρων 
ύψους ο καθένας με άνοιγμα φτε-
ρών 70 μέτρα; Θα περιμένουμε πρώ-
τα να εγκατασταθούν για να δούμε 
αν ενοχλούν; Αυτές είναι κατασκευ-
ές που φαίνονται από μίλια μακριά, 
πώς θα φαίνονται από τα χωριά μας; 
Και η εγκατάστασή τους; Οι τόνοι 
τσιμέντο που θα χυθούν μέσα σε 
δασικές περιοχές; Η αποψίλωση που 

θα γίνει για να είναι εφικτή η διέλευ-
σή τους; Δεν υπάρχει μια τεράστια 
υποκρισία μέσα σε όλα αυτά, όταν 
ο απλός πολίτης κινδυνεύει να τον 
πάνε στα δικαστήρια αν επιχειρήσει 
να καθαρίσει το χωράφι του και από 

τα χόρτα ακόμη; Και όταν το «ρού-
χο» αυτό παλιώσει και δεν χρησιμο-
ποιείται πια, που θα πάει; Εδώ και τα 
σκουπίδια της ανακύκλωσης υπάρχει 
δυσκολία να απομακρυνθούν από το 
νησί. Οι εταιρείες που θα εγκαταστή-
σουν αυτές τις μη – ανακυκλώσιμες  
μονάδες και θα τις εκμεταλλευτούν 
στο έπακρο για δεκαετίες, πουλώ-
ντας το ρεύμα που θα παράγουν, εί-
ναι πιθανό να εξαφανιστούν όταν θα 
πρέπει να τις απομακρύνουν ώστε 
να απαλλαγούν από το πολύ μεγά-
λο αυτό κόστος. Γιατί δεν εκπλήσσει 
κανέναν ένα τέτοιο σενάριο; Μήπως 
γιατί το έχουμε ξαναδεί να παίζεται 
στο παρελθόν;

Δεν μπορώ να σας μιλήσω με 
την ίδια σιγουριά για τις άλλου εί-
δους επιδράσεις που πιθανώς να 
έχουν αυτές οι εγκαταστάσεις στην 
ζωή μας. Πρόσφατα διάβασα επι-
στολή των επιστημόνων του Εθνικού 
Αστεροσκοπείου προς τον δήμαρχο  
που λέει ότι κινδυνεύει ακόμη και το 
μικροκλίμα του νησιού (προβέντζα). 
Και απ΄ ότι γνωρίζω, είναι σίγουρο 
ότι επιδρούν και στο οικοσύστημα 
(μεταναστευτικά και αρπακτικά που-
λιά). Όταν δε, είναι εγκατεστημένες 
κοντά σε οικισμούς (Μυλοπόταμος, 
Πελαγία) λέγεται ότι επιδρούν και 
στο νευρικό μας σύστημα μέσω 
των χαμηλών συχνοτήτων των ήχων 
που παράγουν. Αυτά και άλλα τέτοια 
υπάρχουν καταλληλότεροι άνθρω-
ποι να τα υποστηρίξουν ή να τα δι-
αψεύσουν(Δείτε περισσότερες πλη-
ροφορίες για το ζήτημα αυτό στον 
ιστότοπο kythira-windturbines.com). 
Αλλά και μόνο ο κίνδυνος να χάσει 
το νησί μας τα αισθητικά χαρακτη-
ριστικά εκείνα που έχει διατηρήσει 
αναλλοίωτα για αιώνες και τα οποία 
του προσδίδουν σήμερα προνομια-
κή θέση στον χάρτη του τουρισμού, 
αλλά και της καρδιάς μας, δεν αρκεί 
για να μας συνασπίσει ενάντια σε 
αυτή την επαχθή εισβολή;

Κυθηραϊκό τοπίο και ανεμοτουρμπίνες.

Του Παναγιώτη Λευθέρη 

Μία χρονιά-εφιάλτης για τον τουρισμό
Οι πληγές της επιδημίας και οι ελπίδες 

για το αύριο

με μεν αφίξεις, αλλά λίγων εκατοντά-
δων φίλων του νησιού που διαθέτουν 
σπίτι σε αυτό. Οι φόβοι των υποψη-
φίων επισκεπτών εντάθηκαν από την 
έντονη αναζωπύρωση της επιδημίας 
σε όλο τον πλανήτη, από την αύξηση 
των κρουσμάτων στην Ελλάδα, από 
τις πληροφορίες για ελλιπή τήρηση 
των μέτρων, αλλά και από το γενικό-
τερο φόβο. Με την είσοδο όμως στον 
Αύγουστο το κλίμα άλλαξε, καθώς 
είχαμε μεγάλη αύξηση στις αφίξεις 
Ελλήνων, είδαμε και αρκετούς Ευρω-
παίους, αλλά δεν είχαμε και το μήνα 
αυτόν ομογενείς. Σύμφωνα, πάντως 
με τις πληροφορίες που συλλέξαμε η 
αύξηση στις διανυκτερεύσεις τον Αύ-
γουστο υπερέβη και τις πιο αισιόδοξες 
προβλέψεις και «ρεφάρισε» κατά ένα 
μέρος την τραγική εικόνα των προη-
γούμενων μηνών, που ήταν σίγουρα 
αναμενόμενη. Οι αριθμοί, που θα 
επιβεβαιώσουν ή θα διαψεύσουν την 
εικόνα που αναφέρουμε, η οποία προ-
κύπτει από τα καταστήματα εστίασης 
και τα ξενοδοχεία και ενοικιαζόμενα, 
θα αναφερθούν στο επόμενο φύλ-
λο, που θα έχουμε το συνηθισμένο 
απολογισμό μαζί με τα στοιχεία αφί-
ξεων, όμως μερικοί πλέον αισιόδοξοι, 
αναφέρουν ότι θα έχουμε ευχάριστη 
έκπληξη. Η οποία, όσο ευχάριστη και 
αν είναι, δύσκολα θα δώσει αισιοδο-
ξία για το μέλλον. Αυτό μπορεί να το 
δώσει μόνον μία ανακοίνωση για την 
κυκλοφορία ενός αποτελεσματικού 
εμβολίου, το οποίο στην Ευρώπη ανα-
μένεται όχι ενωρίτερα από το τέλος 
του έτους και πιθανόν μέχρι τα μέσα 
του επομένου. Και ως τότε τι γίνεται; 
Τίποτε άλλο πέρα από την τήρηση των 
μέτρων, τα οποία λαμβάνουν οι κυ-
βερνήσεις προσπαθώντας να περιορί-
σουν την εξάπλωση του ιού, ο οποίος 
έχει σκοτώσει πάνω από 800.000 αν-
θρώπους,  περισσότερους από όσους 
ένας παγκόσμιος πόλεμος! Δυστυχώς, 
αυτή η επαγρύπνηση των επιστημό-
νων και των κυβερνήσεων σε όλο τον 
κόσμο αντιμετωπίζει όλο και περισσό-
τερα προβλήματα για δύο, κυρίως, 
λόγους. Πρώτον, λόγω της κόπωσης 
των πολιτών και δεύτερον λόγω της 
ανεξέλεγκτης κυκλοφορίας αμφισβη-
τήσεων, φημών και διαδόσεων που 
φθάνουν μέχρι την πλήρη αμφισβή-
τηση της επιδημίας, παρά τις εικόνες 
από τα Νοσοκομεία σε όλο τον κόσμο. 
Αυτή η πληγή που έχει καταλάβει όλα 
τα μέσα κοινωνικής δικτύωσης οδηγεί 
και στην απείθεια στην τήρηση των μέ-
τρων προστασίας, κοινωνικής αποστα-
σιοποίησης και πρόληψης. Δυστυχώς 
και στα Κύθηρα είχαμε μάλλον μεγάλη 
ελαστικότητα από τους πολίτες, ελάχι-
στη έως μηδενική παρέμβαση από τις 
αρχές, που απέφευγαν και στοιχειώ-
δεις ελέγχους ακόμη και δυσφορία ή 
και αδιαφορία στο να υποδείξουν όσοι 

όφειλαν την εφαρμογή των μέτρων. 
Για παράδειγμα, ενώ σε άλλα καταστή-
ματα τηρούσαν τα μέτρα, σε άλλα δεν 
ζητούσαν καν την εφαρμογή τους, στις 
δε εκκλησίες τα ποσοστά τήρησης συ-
νήθως δεν ξεπερνούσαν το 10-20%, 
ενώ δεν έλειψαν και προτροπές για μη 
εφαρμογή, οι οποίες εύρισκαν ευήκοα 
ώτα σε αρκετούς, δυστυχώς. Ακόμη 
χειρότερη ήταν η κατάσταση στα λίγα 
μπαράκια, στα οποία κάποιες μέρες 
δεν έπεφτε καρφίτσα και η τήρηση 
οιουδήποτε μέτρου ήταν ανέφικτη. Τα 
τραπέζια στα εστιατόρια και τα καφέ, 
πάντως,  ήταν στις σωστές αποστά-
σεις, στις παραλίες οι ξαπλώστρες το 
ίδιο, αλλά υπήρχαν συνωστισμοί σε 
μερικά καταστήματα τις ώρες αιχμής. 
Ευτυχώς, εδώ δεν είχαμε τα εγκλημα-
τικά κορώνα-πάρτι  ούτε τα μπητς πάρ-
τι και άλλες παρεκτροπές, ενώ και οι 
συνεχείς διαδόσεις περί κρουσμάτων 
απεδείχθησαν διαδόσεις, καθώς στο 
τοπικό νοσοκομείο δεν έφθασε κρού-
σμα. Αν, βέβαια, πέρασε κι από εδώ 
κάποιος ασυμπτωματικός και αργότε-
ρα νόσησε αλλού, αυτό δεν μπορεί να 
αποκλεισθεί και σίγουρα θα έχει γίνει.

Μεγάλο «χαστούκι» θεώρησαν 
πολλοί τη λήψη μέτρων για την Αττική, 
τα οποία επεκτάθηκαν και στα Κύθη-
ρα λόγω της υπαγωγής του νησιού 
στην Αττική. Η εξαίρεση, την οποία 
ζητούσαν πολλοί επιχειρηματίες δεν 
ήταν εύκολη υπόθεση, καθώς αυτό 
ζητούσαν επαρχίες από όλες τις πλητ-
τόμενες περιοχές της χώρας, ενώ η 
εμφάνιση κρουσμάτων και στη Λα-
κωνία (που δεν οδήγησαν σε μέτρα) 
μετρίασαν τις αντιδράσεις των σω-
φρονεστέρων. Εκείνο που έγινε είναι 
επιστολή του Δημάρχου στον πρω-
θυπουργό με την οποία ζητούσε  να 
συμπεριληφθούν οι επιχειρήσεις των 
Κυθήρων στις πληττόμενες και να ενι-
σχυθούν εξ αυτού του λόγου.

Εκείνο που προέχει τώρα είναι το 
τι θα γίνει στη συνέχεια. Αυτή η χρο-
νιά θεωρείται γενικά χαμένη και αυτό 
θα πρέπει να γίνει κατανοητό από 
όλους και να μένει η κρατική αρωγή 
στις πληγείσες περιοχές και στους 
επιχειρηματίες. Αναμφισβήτητα, ο 
χρόνος που ακολουθεί  θα κρίνει κα-
θοριστικά τη συνέχεια και όλων όσων 
παραμένουν σοβαροί και σώφρονες 
και δεν έχουν προσχωρήσει στους 
«ψεκασμένους» η ευχή και η βεβαιό-
τητα είναι ότι τη λύση θα δώσουν οι 
επιστήμονες με την κυκλοφορία απο-
τελεσματικών εμβολίων. Από το πότε 
θα γίνει αυτό, το οποίο πάντως δεν θα 
βραδύνει πέραν κάποιων μηνών ή το 
πολύ έτους, θα εξαρτηθεί και η επά-
νοδος της αισιοδοξίας σε όλους. Ως 
τότε ας αφήσουμε τους «γιατρούς» 
του διαδικτύου και ας ακολουθούμε 
τους σοβαρούς επιστήμονες, από 
τους οποίους, ευτυχώς, η χώρα δια-
θέτει αρκετούς.
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αυτό το έγκλημα. Ολόκληρο το άρ-
θρο-ρεπορτάζ  θα αναδημοσιεύσου-
με αυτούσιο μόλις το αποδεσμεύσει η 
εφημερίδα. Ως τότε θα αναφέρουμε 
όσα έχουν σχέση με το νησί μας. Πριν 
όμως, να αναφέρουμε ότι αυτός που 
φέρεται να ζητεί τη συγκάλυψη είναι ο 
τότε αρχηγός του Π.Σ. κ Ματθαιόπου-
λος και αυτός από τον οποίον ζητά να 
κάνει τα «στραβά μάτια» είναι ο ορι-
σθείς κατόπιν εντολής της Εισαγγελέ-
ως του Αρείου Πάγου κ. Ξ. Δημητρίου 
και του αρμόδιου Προϊσταμένου της 
Εισαγγελίας Πρωτοδικών κ Ζαγοραί-
ου, αξιωματικός του Π.Σ. κ. Λιότσος.   
Ο αρχηγός τότε του Π.Σ. αρνείται ότι 
έγινε η συνομιλία, ο κ. Λιότσος όμως 
καταθέτει τη μαγνητοφώνηση, την 
οποία ο ίδιος έκανε. Το ηχητικό ντο-
κουμέντο φέρνει στο φως την απόπει-
ρα συγκάλυψης. Ο τότε αρχηγός του 
Πυροσβεστικού Σώματος ακούγεται 
να ζητάει από τον αξιωματικό που έχει 
αναλάβει την πραγματογνωμοσύνη να 
θάψει στοιχεία από την έρευνα. «Εγώ 
δε σε βάζω ούτε να μπλέξεις 
ούτε τίποτα. Πέντε πραγματάκια 
γράψε από την εμπειρία σου. 
Εάν είναι ελλιπή στοιχεία στα 
αρ@@δια σου. Τι θα σου πει ο 
Εισαγγελέας; Τίποτα. Αυτά είχα, 
αυτά βρήκα, αυτά έβαλα» του 
λέει. Και όλα αυτά, ισχυριζό-
μενος πως μεταφέρει εντολές 
από την τότε πολιτική ηγεσία: «Η 
υπουργός αυτό μου είπε. Κάλε-
σέ τον και πες του το. Μη γρά-
ψει για ευθύνες ανωτέρων. (…) 
Σε κάλεσα, λοιπόν και στα ’πα. 
Για να ξυπνήσεις».

Σε άλλο σημείο ακούγεται το 
εξής:

«Τα βάζεις με το δασαρχείο; 
Θα σου ανοίξουν τον κώλο. Θα 
τα βάλεις με τη Δούρου; Θα σου 
ανοίξουν τα καπούλια».

Αυτά, όσον αφορά τα στοιχεία για 
το Μάτι. Και ερχόμαστε στα Κύθηρα.

«Έτσι γίνονται τα παιχνίδια. 
Έτσι έγιναν πέρυσι τα παιχνίδια 
με τον Καπέλιο (σ.σ. πρ. αρχηγό 
του Π.Σ., νυν ανιπεριφερειάρχη 
Πελοποννήσου) και τον Βασιλει-
άδη (πρ. υπαρχηγό επιχειρήσε-
ων). Για να καθαρίσει ο Καπέλι-
ος το Βασιλειάδη τον άφησαν 
και στα Κύθηρα χωρίς εναέρια 
και στη Μάνη χωρίς εναέρια. 
Τόσοι είναι οι φάκελοι στους 
εισαγγελείς του Γυθείου και του 
Πειραιά… Έτσι παίζεται το παι-
χνίδι……Και στις δύο πυρκαγιές 
υπήρχαν καταγγελίες για λανθα-
σμένη διαχείριση των εναέριων 
μέσων. Στα Κύθηρα ο Δήμαρχος 
δήλωσε πως καθυστέρησαν να 
φτάσουν στο νησί και πως στα-
μάτησαν να επιχειρούν στις 6.30 
το απόγευμα».

Στη συνέχεια, ο κ. Βασιλειάδης 
επιβεβαίωση σε τηλεοπτική συνέ-
ντευξή του ότι όντως τον άφησαν 
χωρίς εναέρια μέσα και αμέσως τον 
αποστράτευσαν, ενώ για το θέμα είχε 
ενημερώσει ο ίδιος τον τότε αρμόδιο 
υπουργό κ. Τόσκα. Για την ιστορία, 
πάντως, αναφέρουμε λίγα αποσπά-
σματα από όσα γράφαμε στο επόμενο 
της καταστροφικής πυρκαγιάς φύλλο 
μας:

«Όσον αφορά στις ευθύνες 
τώρα. Μάλλον πολύ δύσκολα 
θα βρει κανείς έστω και έναν 
στα Κύθηρα να πιστεύει ότι η 
ηγεσία της Πυροσβεστικής, που 
ήταν παρούσα, έδειξε ετοιμότη-
τα. Αντίθετα όλοι διαπίστωσαν 
την πλήρη ανεπάρκεια σχεδι-
ασμού και συντονισμού έτσι 
που οδηγηθήκαμε τελικά στην 
πλέον καταστροφική από πε-
ριβαλλοντική άποψη πυρκαγιά 
που έπληξε ποτέ το νησί. Ο επι-
μερισμός των ευθυνών είναι μία 
υπόθεση, η οποία πολύ δύσκο-
λα θα αποδώσει καρπούς, αφού 

δεν έχει γίνει ποτέ μέχρι σήμε-
ρα. Σε λόγο καιρό όλα θα έχουν 
ξεχαστεί και θα μένει ένα θλιβε-
ρό θέαμα να μας στοιχειώνει για 
πολλά χρόνια. Όσο και αν είναι 
παρήγορο ότι γλύτωσαν τα πε-
ρισσότερα τουριστικά μέρη του 
νησιού, η αίσθηση της ασχήμιας 
δύσκολα θα δώσει τη θέση της 
σε κάτι πλέον αισιόδοξο. Όμως, 
η πίεση για την απόδοση ευθυ-
νών δεν πρέπει να περάσει σε 
αδράνεια». Και σε άλλο άρθρο μας 
αναφέραμε:

«Ήδη, από την πρώτη μέρα, 
οι καταστροφές ήταν αρκετές 
και απειλήθηκαν σπίτια, αλλά το 
πρωί της επομένης, 5ης Αυγού-
στου, ξεκίνησε με τους καλλίτε-
ρους οιωνούς, αφού οι άνεμοι 
ήταν ήπιοι. Παρά ταύτα, οι αξι-
ωματικοί της Πυροσβεστικής εί-
χαν το φόβο αναζωπύρωσης και 
παρ’  όλα αυτά άφησαν τα ενα-
έρια μέσα να φύγουν, έτσι ώστε 
σε λίγες ώρες, μόλις αυξήθηκε 
η ένταση των ανέμων, η φωτιά 
έλαβε ανεξέλεγκτες διαστάσεις  
με τα γνωστά αποτελέσματα. 
Εκείνες τις δραματικές ώρες 

έψαχναν οι κάτοικοι εναγωνίως 
τα αεροπλάνα, αλλά ματαίως, 
ενώ στους περισσότερους οι-
κισμούς που απειλήθηκαν εί-
χαν εξαφανισθεί και τα επίγεια 
μέσα. Τα οποία, όπου και όταν 
εμφανίστηκαν, σπάνια επενέ-
βησαν αποτελεσματικά και το 
μόνο που άκουγε κανείς από τις 
κραυγές αγωνίας  όσων κινδύ-
νευαν τα σπίτια τους είναι ότι: 
«Δεν έχουμε εντολές»! Υπήρχαν 
χαρακτηριστικές περιπτώσεις 
όπου στα 4 οχήματα που επιχει-
ρούσαν μόνο το ένα «άπλωσε 
τις μάνικες» με αποτέλεσμα σύ-
ντομα να ντουμανιάσει ο τόπος. 
Τα εναέρια μέσα ξαναφάνηκαν 
για λίγο το βράδυ, όταν ήταν 
πλέον αργά».

Αυτά για τη φωτιά του 2017 που 
επιβεβαιώνουν, κατά την έκταση που 
είναι ακριβή, όσα όλοι υπέθεταν ή 
ισχυρίζονταν τότε. Και το κύριο ερώ-
τημα εξακολουθεί να παραμένει το 
ίδιο. Πού είναι θαμμένο το επίμαχο 
πόρισμα για τα Κύθηρα και τι λέει; 
Αναμφισβήτητα έχουμε κι εμείς κά-
ποια ευθύνη, γιατί τρία χρόνια μετά 
και ακόμη να γίνει μία μηνυτήρια ανα-

φορά για να «σκαλίσει» την υπόθεση 
κάποιος εισαγγελέας. Υπήρχαν βέ-
βαια οι επιστολές από το Δήμο προς 
τις αρχές, οι οποίες έχουν δημοσιευ-
θεί, αλλά ουδέποτε ασχολήθηκε κα-
νείς με αυτές. Την απάντηση για τους 
λόγους την δίνει το προαναφερθέν 
ρεπορτάζ της ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗΣ, το 
οποίο είχε αμέσως συνέχεια. Συγκε-
κριμένα, δύο μέρες μετά το δημοσί-
ευμα, ο αρμόδιος εισαγγελέας ζήτη-
σε τους φακέλους των πυρκαγιών σε 
Κύθηρα και Μάνη, ενώ ο Δήμαρχος 
Κυθήρων κατέθεσε στις 27 Ιουλίου, 
μηνυτήρια αναφορά ζητώντας συ-
γκεκριμένα στοιχεία και τη διερεύνη-
ση των ποινικών και λοιπών ευθυνών 
όσων ευθύνονταν για όσα δημοσι-
εύτηκαν. Το κρίσιμο σημείο δε στο 
οποίο τα «Κ» είχαν σταθεί σε σειρά 
πρωτοσέλιδων δημοσιευμάτων τους 
ήταν η τύχη του σχετικού πορίσμα-
τος, το οποίο ουδέποτε είδε το φως 
της δημοσιότητος και ουδέποτε 
έφθασε στις αρμόδιες αρχές για 
καταλογισμό, τουλάχιστον, διοικητι-
κών ευθυνών. Η συνέχεια ασφαλώς 
θα είναι ενδιαφέρουσα και  από την 
οποία σίγουρα μερικοί θα χάσουν 
τον ύπνο τους!

Η αποκάλυψη για απόπειρα συγκάλυψης στο Μάτι «άναψε  φωτιά» 
και για τη μεγάλη πυρκαγιά στα Κύθηρα (2017)!
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Η ΓΝΩΣΤΗ ΤΑΒΕΡΝΑ ΤΟΞΟΤΗΣ ΑΝΟΙΧΤΑ ΟΛΟ ΤΟ ΧΡΟΝΟ

Η φωτογραφία αυτή πιθανόν είναι μία από τις σπανιότερες φωτογραφίες των Κυθήρων. Είναι τραβηγμένη στο 
χωριό Τριφυλλιάνικα στις 24 Ιουνίου 1897, τότε που γιορτάζουν τον Άγιο Γιάννη το Ριζικάρη. ( Ο Άγιος Ιωάννης 
είναι ο άγιος των Τριφυλλιάνων). Οι κάτοικοι του χωριού έχουν συγκεντρωθεί για να βγάλουν τα ριζικά, τα οποία 
βγάζει ένα δωδεκάχρονο αγόρι, ο Δημ. Τριφύλλης, διάσημος προσωπογράφος στις ΗΠΑ αργότερα, του οποίου 
τη ζωή έχουμε γράψει στην εφημερίδα παλαιότερα. (Διακρίνεται περίπου στο κέντρο με το σηκωμένο χέρι). Παρά 
την αιμορραγία της μετανάστευσης, που στη φωτογραφία καταγράφεται από το γεγονός ότι είναι πολύ περισσό-
τερες οι γυναίκες από τους άντρες, το χωριό παραμένει ακόμη πολυάνθρωπο. Σήμερα έχει λιγοστούς κατοίκους 
και υπέροχα …ερείπια. (Φωτ. αρχ. Άννας Λευθέρη, το γ. Ζαγλανίκη).

ΦΩΤΟΓΡΑΦΙΚΈΣ MΝΉΜΈΣ
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ΦΑΙΝΕΤΑΙ  ότι με την έννοια της 
επιδημίας οι τοπικές μας αρχές θεώ-
ρησαν ότι δεν θα έρθουν επισκέπτες 
και άφησαν μερικά πράγματα στην 
τύχη τους. Όπως αυτή η καμπίνα 
για τους λουομένους στο Καψάλι, η 
οποία στις αρχές του καλοκαιριού 
είχε  τα χάλια της. Βέβαια από συμ-
βαίνει κάθε χρόνο από παλαιοτάτων 
εποχών, καθώς συμβαίνει να τις …
ξεχνάνε και να μένουν στην τύχη 
τους. Μήπως πρέπει τελικά κάθε 
άνοιξη να ανακοινώνεται ότι ένας 
αντιδήμαρχος αναλαμβάνει την ευ-
θύνη και για τις καμπίνες; Όχι τίποτ’ 
άλλο. Αλλά για να ξέρουμε ποίον θα 
…χρεώνουμε. (Φωτ. Τ. Αργυρόπου-
λος)

Υ.Γ. Πάντως, για να τα λέμε όλα, 
στις αρχές Αυγούστου η κατάσταση 
της καμπίνας είχε αποκατασταθεί, 
εκτός από το σκαλοπάτι που είχε 

δημιουργήσει η θάλασσα και ήθελε 
ειδική αντιμετώπιση.

ΠΑΛΙ με τις καμπίνες, πάλι στο 
Καψάλι. Ακριβώς το Δεκαπενταύ-
γουστο, σε μία άλλη καμπίνα κά-
ποιος (μάλλον κάποια…) γέμισε το 
ξύλινο πλαίσιο μέσα στην καμπίνα 
με δυσώδη χαρτιά. Περισσότερα 
θα σας γεμίσουν αηδία, η δε φωτο-
γραφία δεν μπορεί να απεικονίσει 
το θέαμα και την οσμή. Ε, εδώ τι να 
σου κάνουν οι αρχές; Μπορούν να 
επιβάλουν πολιτισμό; Αν πάντως μά-
θαινε κανείς το δράστη δεν θα έκανε 
καμία εντύπωση αν διαπίστωνε ότι ο 
ίδιος γέμιζε τα κοινωνικά δίκτυα με 
κριτικές, υποδείξεις και καταγγελίες. 
Πότε θα αλλάξουμε αλήθεια; (Φωτ. 
«Κ»)

ΝΕΟ είδος σκουπιδιών, ίδιο εί-
δος αναισθησίας. Για τα σκουπίδια 

ΣΤΙΓΜΙOΤΥΠΑ από το καλοκαίρι
Πεζοδρόμηση για λίγες ώρες 

κάθε βράδυ (7-12) και από 15 Αυ-
γούστου μέχρι 15 Σεπτεμβρίου, 
αποφάσισε και έθεσε σε εφαρμογή 
ο Δήμος Κυθήρων για την κεντρική 
πλατεία στα Μητάτα. Ο χώρος που 
αποκλείστηκε ήταν  από το σχολείο 

μέχρι την εκκλησία του Αγίου Γεωρ-
γίου περίπου και  περιλάμβανε την 
πλατεία της Αγίας Τριάδας με τη θέα 
προς Βιαράδικα και με ειδική προ-
τίμηση των τουριστών, εκεί δηλαδή 
που γινόταν ο χορός των Μητάτων. 
Ο χώρος έχει πλακοστρωθεί και 
έχει αναπλασθεί σχετικά πρόσφα-
τα. Η απόφαση αυτή δημιούργησε 
αντιδράσεις και οι απόψεις …τριχο-
τομήθηκαν. Από τη μία πλευρά ήταν 
όσοι θεωρούσαν την πρωτοβουλία 
θετική. Σε αυτούς περιλαμβάνονταν 
πολλοί κάτοικοι, μάλλον οι περισσό-
τεροι, αλλά και σχεδόν όλοι οι επι-
σκέπτες του όμορφου χωριού. Από 

την άλλη ήταν όσοι θεωρούσαν ότι 
δεν έπρεπε να γίνει, καθώς πολλοί 
κάτοικοι, που περνούσαν από τον 
αποκλεισμένο χώρο τις ώρες που 
ήταν κλειστός ήταν αναγκασμένοι 
να πάρουν τον περιφερειακό δρόμο, 
ανάλογα από την κατεύθυνση που 

έρχονταν και να κάνουν διαδρομή 
μέχρι 2,5χλμ. Μάλιστα συγκέντρω-
σαν υπογραφές και απευθύνθηκαν 
στις αρμόδιες αρχές για να καταγ-
γείλουν την απόφαση του Δήμου 
αναφέροντας ότι ελήφθη χωρίς δι-
αβούλευση και για την εξυπηρέτηση 
συγκεκριμένης επιχείρησης. Τέλος 
υπήρχαν και εκείνοι, που θεωρού-
σαν σωστή την απόφαση, αλλά ότι 
ελήφθη σε λάθος χρόνο και θα δη-
μιουργούσε προβλήματα. 

Από τη δική μας πλευρά και μι-
λώντας με διάφορους κατοίκους 
από κάθε πλευρά, αλλά και επισκέ-
πτες, μπορούμε να αναφέρουμε 

τα ακόλουθα: οι πεζοδρομήσεις, 
όπως αυτή, όταν υπάρχουν εναλ-
λακτικές προσβάσεις, αποτελούν 
θετικά μέτρα και γίνονται σε εκατο-
ντάδες πόλεις και χωριά στη χώρα 
μας και αλλού. Μάλιστα η γνώμη 
των επισκεπτών του χώρου ήταν στη 
συντριπτική τους πλειοψηφία υπέρ 
του μέτρου, καθώς μπορούσαν να 
απολαύσουν τη θέα και το φαγητό 
τους χωρίς να κινούνται αυτοκίνητα 
δίπλα τους. Φυσικά, σε ανάλογες 
περιπτώσεις και οι διαμαρτυρόμενοι 
δεν ήταν χωρίς επιχειρήματα. Ειδικά 
όσοι από αυτούς είχαν τα σπίτια τους 
μέσα στο χώρο που είχε αποκλεισθεί 
και έλεγαν ότι δεν είχε ληφθεί μέρι-
μνα για τους μονίμους κατοίκους να 
μπορούν να μετακινούνται σε περί-
πτωση ανάγκης. Αυτό το πρόβλημα 
σίγουρα μπορεί να αντιμετωπισθεί 
από το Δήμο,  από τον οποίο μας εί-
παν ότι στην απόφαση προβλέπεται 
η πρόσβαση όσων έχουν κατοικίες  
εντός της ζώνης αποκλεισμού, κάτι 
το οποίο τονίστηκε σε αυτούς. Όσον 
αφορά τη διαβούλευση, η τοπική 
κοινότητα αναφέρει ότι αυτό έγινε 
και εκφράστηκαν οι απόψεις όσων 
ενδιαφέρθηκαν, όλα δε έγιναν με 
δική της εισήγηση προς το Δήμο 
και πέρασε από το Δ.Σ.. Για το θέμα 
πήγε στο χωριό και ο Δήμαρχος, ο 
οποίος δήλωσε ότι δεν θα αρθεί 
η απόφαση πεζοδρόμησης και τα 
όποια προβλήματα θα αντιμετωπι-
σθούν στην πορεία, δήλωσε δε ότι 
η απόφαση στο Δ.Σ. ήταν ομόφωνη 
(η μείζων αντιπολίτευση είχε ψηφί-
σει «παρών») και είχε προηγηθεί 
συζήτηση. Αντίθετα, όσοι διαμαρτύ-
ρονται, έλεγαν ότι η αντιμετώπισή 
τους έγινε με υπεροπτικό και λάθος 
τρόπο και δεν υπήρχαν περιθώρια 
συνεννόησης.

Εν κατακλείδι. Η πεζοδρόμηση 
είναι σωστό μέτρο και οι ώρες που 
κλείνει η πλατεία περιορισμένες, 
άρα περιορισμένα είναι και τα όποια 
προβλήματα δημιουργούνται. Όμως, 
κάθε νέο μέτρο καλόν είναι να έχει 
τη συναίνεση της πλειοψηφίας των 
κατοίκων, καθώς όλων δεν είναι εφι-
κτό. Κατά πόσον την έχει είναι κάτι 
που δεν είναι εύκολο να διαπιστωθεί 
στην παρούσα φάση όπου τα πνεύ-
ματα είναι οξυμένα. Επειδή οι μέρες 
του κλεισίματος είναι ακόμη ελάχι-
στες, ας βρεθεί ένας κοινός τόπος 
τους επόμενους μήνες, καθώς οι 
λύσεις δεν είναι δύσκολες, ειδικά σε 
τέτοια προβλήματα. Οι συζητήσεις 
μπορεί να γίνουν χωρίς προκαταλή-
ψεις εκατέρωθεν, με πνεύμα καλής 
πίστεως, χωρίς  εμμονή σε απόλυτες 
θέσεις, γιατί υπάρχουν πολλά άλλα 
προβλήματα απείρως σοβαρότερα 
από μία πεζοδρόμηση. Είναι κρίμα 
ένα χωριό, όπως τα Μητάτα, με την 
ιδιαίτερη ιστορία, να μην μπορεί να 
βρει έναν σωστό βηματισμό σε ένα 
θέμα που μπορεί να οδηγήσει σε 
ακόμη καλλίτερες μέρες για τον 
τόπο αυτόν εάν ακολουθηθεί ο σω-
στός χειρισμός του.

Πεζοδρόμηση με αντιδράσεις στα Μητάτα
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ΣΤΙΓΜΙOΤΥΠΑ από το καλοκαίρι
που εμείς οι ίδιοι αφήνουμε παντού 
χωρίς να σκεφτούμε τον τόπο μας, 
γράφουμε συχνά. Το καλοκαίρι αυτό 

ένα είδος σκουπιδιών, αρκετά πλέον 
επικίνδυνο από άλλα, εμφανίστηκε 

στο νησί κατά μίμησιν ων πόλεων. 
Χρησιμοποιημένες μάσκες για την 
αντιμετώπιση του κορωνοϊού βρέθη-
καν πεταμένες στην άκρη του δρό-
μου σε κεντρικό σημείο στα Πιτσινιά-
νικα. Περιβαλλοντική «ευαισθησία» 
με μπόλικη δόση αδιαφορίας. (Φωτ. 
Νικ. Ε. Κασιμάτης)

ΚΑΙ ΚΑΤΙ γεμάτο ελπίδα. Ασήμα-
ντο; Έτσι θα το δουν πολλοί, όμως 
δεν είναι. Τι είναι το πλέον πολύτιμο 
είδος στον πλανήτη; Το νερό, ασφα-
λώς. Τι κάνουμε για να το έχουμε 
στις ποσότητες που είναι αναγκαίες; 
Από ελάχιστα έως τίποτε. Ακόμη συ-
νεχίζουν πολλοί (σχεδόν όλοι…) να 
πλένουν τις αυλές τους με το λάστι-
χο και ελάχιστοι έχουν προμηθευθεί 
τα μηχανήματα πίεσης που κάνουν 

τεράστια εξοικονόμηση και έχουν 
καλλίτερο αποτέλεσμα. Εδώ, είναι 
ευαίσθητος Τσιριγώτης (Ε. Κασιμά-
της από το Λειβάδι) χρησιμοποιεί το 

νερό από τα κλιματιστικά, το οποίο 
συλλέγει στους κουβάδες που βλέ-
πετε, για το πότισμα  των λουλουδιών 
και ων δέντρων έξω από το κτήριο 
ιδιοκτησίας του. Μπράβο και γι’ αυτή 
την αξιέπαινη πρωτοβουλία που γίνε-
ται αρκετά χρόνια τώρα. (Φωτ. «Κ»)

ΕΝΑ ΚΟΥΡΑΣΜΕΝΟ Φλαμίγκο 
βρέθηκε στην Παλιόπολη, υγειές, 
όπως απεφάνθησαν οι ειδήμονες, 
αλλά αποκομμένο προφανώς από το 

κοπάδι του. Μετά από μεγάλο ενδια-
φέρον πολλών παραθεριστών, αλλά 
και ντόπιων, ανέλαβε η, πάντα ευαί-
σθητη στα θέμα αυτά, κτηνίατρος Κα-

τερίνα Σταθάτου και το πουλί ταξίδεψε 
για τη Βόρειο Ελλάδα, να  αποκτήσει 
δυνάμεις σε ειδικό κέντρο περίθαλ-

ψης ζώων και να ενωθεί με κάποιο 
κοπάδι για να συνεχίσει το ταξίδι της 
αποδημίας. (Φωτ. Stef. Sclison)
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Η έκδοση υπό τον τίτλο «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ ΚΑΙ ΜΑΡΙΑ 
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΥ: Η ΑΛΛΗΛΟΓΡΑΦΙΑ 
1889-1890»1, τιμήθηκε με το κρατικό 
βραβείο Μαρτυρίας 2020 και εντάσ-
σεται στις πηγές της Νεότερης Ιστο-
ρίας μας.

Στην «διοικητικώς αυτόνομη» 
Κρήτη, υπό την Υψηλή Πύλη, τη νο-
μοθετική εξουσία ασκεί η Γενική των 
Κρητών Συνέλευσις. Μετά τις εκλο-
γές του Απριλίου 1889, εισέρχεται 
στη Συνέλευση, – ως πληρεξούσιος 
– ο ηλικίας 25 ετών δικηγόρος Ελευ-
θέριος Κυριάκου Βενιζέλος, με τον 
σχηματισμό των Φιλελευθέρων, που 

υπερισχύει. Τον Αύγουστο του 1889 
καταστέλλεται ένα απερίσκεπτο , 
άωρο επαναστατικό κίνημα, που 
κατευθυνόταν από τους ηττημένους 
της συντηρητικής παράταξης. Ο ρε-
αλιστής Βενιζέλος δεν συμμετείχε, 
αλλά ως πατριώτης αντιμετώπισε με 
πνεύμα αλληλεγγύης τους επανα-
στάτες.

Ακολουθεί η κήρυξη του Στρατι-
ωτικού Νόμου και, για να μην συλλη-
φθεί, καταφεύγει στην Αθήνα, όπως 
πολλοί ανασφαλείς Κρητικοί. Αλλη-
λογραφεί με την μνηστή του Μαρία 
Ελευθερίου, κάτοικο Χανίων και 
96επιστολές τους περιλαμβάνονται 
στο ανά χείρας βιβλίο.

Α: Στη σκιά της πολιτικής 
εκκρεμότητας.

Δύο είναι οι άξονες της Αλλη-
λογραφίας: Οι συναισθηματικές επι-
πτώσεις του χωρισμού των δύο νέων 
και η αναμονή των εξελίξεων του 
Κρητικού Ζητήματος, από τις οποίες 
εξαρτάται, εκτός των άλλων και η 
δυνατότητα αντάμωσης του ζεύγους 
στα Χανιά. Σε αυτό το πλαίσιο της 
διαρκούς αγωνίας, θα γίνει προσπά-
θεια να σκιαγραφήσουμε το νεανικό 
«πορτρέτο» του Ελ. Βενιζέλου και 
της Μαρίας Ελευθερίου.

Ο Ελευθέριος γεννήθηκε το 
1864, στις Μουρνιές Χανίων, γιος 
αστικής οικογένειας και ο φιλοπρόο-
δος πατέρας φρόντισε για την καλύ-
τερη εκπαίδευσή του. Στα είκοσι τρία 
του άρχισε η αισθηματική σχέση με 
τη δεκαεξάχρονη Μαρία.

Προκαλεί εντύπωση η τέλεια ευ-
γένεια του Ελευθέριου, με την οποία 
προσπαθεί να κατασιγάσει τη δυσπι-

στία της Μαρίας απέναντί του, όταν 
επαναλαμβάνει την πεποίθηση ότι 
οπωσδήποτε θα κατεβεί στην Κρήτη, 
τελικά τον Μάρτιο του 1890. Και με 
φραστικές αλλαγές, την βεβαιώνει: 
«Αλλά, Μαρία μου, κυριοτάτην έχω 
αρετήν την φιλαλήθειαν και ειλικρί-
νειαν». Η πλούσια γλωσσική του έκ-

φραση μέσω μιας άψογης καθαρεύ-
ουσας, φανερώνει έναν άνθρωπο 
όχι απλώς επιστημονικού επιπέδου 
αλλά και με ψυχική μόρφωση. Πε-
ριγράφει θαυμάσια ένα αττικό ηλιο-
βασίλεμα και τον συγκινεί βαθιά η 
μουσική. Σε όλες τις επιστολές του 
είναι εμφανής ένας συναισθηματι-
κός πλούτος.

Δείγμα φιλομάθειας, προβλεψι-
μότητας και εργατικότητας μέχρι την 
πνευματική υπερκόπωση, αποτελεί η 
μελέτη πρώτα της γαλλικής και αρ-
γότερα της αγγλικής γλώσσας, επί 
14 ώρες το 24ωρο κατά μέσον όρο, 
τους επτά μήνες της εξορίας του. 
Και ας επιτραπεί ένα χρονικό άλμα. 
Το 1916, στο εξώφυλλο του γαλλικού 
περιοδικού Le petit Journal, αφιερω-
μένου στον Ελ. Βενιζέλο, η φωτο-

γραφία του φέρει την επιγραφή «LE 
GRAND PATRIOT E GREC». Δεν θα 
ήταν ο μεγάλος Έλληνας πατριώτης, 
μόνον ως διαχειριστής της εξουσί-
ας, εάν, δηλαδή, δεν άρδευε βαθιά 
την ψυχή του το συναίσθημα, για να 
διαμορφωθεί ο πραγματικός πατριω-
τισμός του. Αφετηρία ανθρωπιστικής 

και εθνικής δράσης.
Οι σημαντικότατες μεταρρυθμί-

σεις του 1911, όπως η δωρεάν υπο-
χρεωτική Στοιχειώδης Εκπαίδευση, 
με καθιέρωση της δημοτικής στα 
σχολεία της, το 1917, φέρουν και τη 
σφραγίδα της κοινωνικής ευαισθη-
σίας του. Οι θυσίες των Ελλήνων, 
οι απαράμιλλες διπλωματικές του 
ικανότητες και «όλον το πυρ που 
είχε μέσα του» (φράση από αυτο-
χαρακτηρισμό του στη Βουλή, το 
1932), τον οδηγούν να υπογράψει 
την ένδοξη Συνθήκη των Σεβρών, 10 
Αυγούστου 1920. Την 1η/11/1920, 
κατά τις εκλογές ηττάται το κόμμα 
των Φιλελευθέρων και ούτε ο Βενι-
ζέλος εκλέγεται βουλευτής. Η ιστο-
ρία του Χαριλάου Τρικούπη επανα-
λαμβάνεται.

Πρέπει να στραφούμε στο 1871. 
Η Μαρία, κατά τη γέννησή της στη 
Σμύρνη, χάνει τη Σμυρνιά μητέρα 
της, την Πιπίνα. Ο εύπορος πατέρας, 
ο Σοφοκλής Ελευθερίου – Κατελού-
ζος αναφέρεται στο βιβλίο, αλλά χω-
ρίς την επιβεβαιωμένη καταγωγή του 
από  τα Κύθηρα2. Σε επιστολή του ο 
Ελευθέριος χαρακτηρίζει τον ερω-
τικό δεσμό του «θείον σύνδεσμον 
ψυχών και όχι επιπόλαιον αίσθημα». 
Η ανάγνωση των επιστολών αποδει-
κνύει ότι σχέση λατρείας υπάρχει με-
ταξύ των δύο νέων. Η απομάκρυνσή 
τους είναι ψυχική δοκιμασία.

Η Μαρία, όπως ο Ελευθέριος, 
έχει πατριωτική αξιοπρέπεια. Συμπα-
θής φυσιογνωμία στις φωτογραφίες 
της. Σκεπτόμενη, με κανονικά χα-
ρακτηριστικά και εκφραστικά μάτια. 
Έχει τελειώσει το Παρθεναγωγείο 
Σύρου, αγαπά ιδιαίτερα τη γαλλική 
γλώσσα, παράλληλα με το πιάνο. 
Είναι ικανή να αγαπά, να συμπάσχει 
αλλά και να ζει με μέτρο την καθημε-
ρινότητά της. Συμπληρώνουν τη νεα-
νική της προσωπικότητα λογοτεχνικά 
και καλλιτεχνικά ενδιαφέροντα. Πα-
ρακολουθεί καθημερινά τον ελληνι-
κό και γαλλικό Τύπο, προσπαθώντας 
να μάθει ποιες ημέρες έρχονται στην 
πατρίδα και στη ζωή της. Πάντοτε εί-
ναι «η γλυκυτάτη Μαρία». Αλλά και 
πάντοτε, ο Ελευθέριος Βενιζέλος θα 
επιλέγει ικανότατους ανθρώπους ως 
συνεργάτες του.3

Β: Η Κρήτη υπό 
τον Στρατιωτικό Νόμο.
Το τέλος της Μαρίας 

Ελευθερίου – Βενιζέλου.
Στην Κρήτη, μετά την κήρυξη 

του Στρατιωτικού Νόμου, συμβαί-
νουν όλα γενικώς τα αποτρόπαια, 
τα οποία είναι ικανή να επιφέρει 
κάθε εξουσία ανομίας. Παρουσιά-
ζονται στην εισαγωγή του βιβλίου, 
του Καθηγητή κ. Μ. Κοπιδάκη. Η 
Αλληλογραφία δίνει ορισμένες σχε-
τικές πληροφορίες λακωνικά, διότι 
υπάρχει κίνδυνος παραβίασης των 
επιστολών.

Ο Ελευθέριος γράφει ότι πρέπει 
«να ενισχυθεί η δημοσία ασφάλεια». 
Αναφέρεται στην ακραία διαφθορά 
του κρητικού χαρακτήρα, που προ-
καλεί η τουρκική διοίκηση. Εκτός 
των άλλων, ανέχεται να την υποκαθι-
στούνθεσιθήρες Κρητικοί και υπάρ-
χουν πρόθυμοι να διοριστούν σε 
δημόσιες θέσεις και να στηρίξουν 
κατασταλτικά μέτρα. Η νεαρή Μαρία 

βλέπει τους τελευταίους με ειρωνεία 
και περιφρόνηση.Ο Βενιζέλος περι-
λαμβάνεται μεταξύ των τεσσάρων 
αρχηγών, «των δυναμένων» να δι-
καστούν, δηλαδή μάλλον έχει εξαι-
ρεθεί «εκ της γενικής αμνηστίας». 
Επομένως παραμένει πρόσφυγας, 
ενώ πολλοί ήδη έχουν καταδικαστεί 
από τα Στρατοδικεία.

Με όλα αυτά τα δεδομένα, πιθα-
νόν να ξεσπάσει γενική επανάσταση 
το Μάρτιο του 1890, αλλά πραγματι-
στής ο Ελευθέριος, θεωρεί απαραί-
τητη μόνον την επαναστατική απειλή, 
διότι προκειμένου η Πύλη να αποφύ-
γει την εξέγερση, ίσως θα αποφα-
σίσει, με διορθωτικά μέτρα, να βελ-
τιώσει  το καθεστώς στη Νήσο. Θα 
καταλήξει σε ήττα ο πόλεμος εναντί-
ον της στρατιωτικής, πολυάριθμης 
δύναμης των Τούρκων στην Κρήτη, 
το 1890, χωρίς τη συνδρομή της Ελ-
λάδας. Άρα, για να μην προσθέσει 
δεινά «ένα άφρον τόλμημα»,πρέπει 
να μετατεθεί στο μέλλον «η σπου-
δαία και σοβαρά επανάστασις», πά-
ντοτε κατά τον Βενιζέλο.

Μόνη, προσωρινή λύση θα απο-
τελέσουν οι διορθωτικές κινήσεις 
της Υψηλής Πύλης όπως η αμνηστία 
όλων, όσοι κατηγορούνται για «πο-
λιτικά εγκλήματα». Εμφανίζονται, 
θετικές ενδείξεις, ωστόσο η μεγάλη 
καθυστέρηση στη λήψη του συγκε-
κριμένου μέτρου παρατείνει τη δο-
κιμασία πολλών Κρητικών, ανάμεσά 
τους και των δύο απομακρυσμένων 
επιστολογράφων.16/4/1890, ο Σουλ-
τάνος αίρει τον Στρατιωτικό Νόμο, 
αλλά προηγουμένως έχει επιβάλει 
αυταρχικότερη διακυβέρνηση. Η 
Κρήτη, τα επόμενα χρόνια, συμπο-
ρεύεται με χειρότερους εξευτελι-
σμούς από εκείνους του παρελθό-
ντος της. Διαρκώς αποβλέπει στην 
Ένωση με την Ελλάδα. Ωστόσο, η 
άρση του Στρατιωτικού Νόμου, οδη-
γεί στο τέλος του τον προσωρινό χω-
ρισμό των δύο νέων.

Τέλος Απριλίου 1890 ο Ελευθέ-
ριος φτάνει στα Χανιά και το φθι-
νόπωρο του ίδιου χρόνου αρχίζει ο 
έγγαμος βίος του ζεύγους. Αλλά… 
τόσο σύντομος. Το 1894, μετά τη 
γέννηση του δευτερότοκου γιου 
τους, μία μόλυνση της μητέρας δεν 
αντιμετωπίζεται. Ο θάνατος χωρίζει 
δύο ωραίους ανθρώπους. Ο χρόνος 
δύσκολα θα μετριάσει τη βαθύτατη 
οδύνη του Ελευθερίου, σύμφωνα με 
μαρτυρίες της εποχής.4

Επιλογικά
Η Αλληλογραφία – «βάλσαμον 

παρηγορίας» – αποκαλύπτει τμήμα 
των αρετών, οι οποίες θα διέκριναν 
τον μεγαλύτερο Έλληνα πολιτικό του 
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Ο Ελευθέριος Βενιζέλος με τη Μαρία Ελευθερίου πιθανότατα σε χρόνο πολύ 
κοντά στο γάμο τους, αν κρίνουμε από τη φωτογραφία του Βενιζέλου.



Με την ευκαιρία της κυκλοφο-
ρίας πριν δύο χρόνια του βιβλίου με 
την αλληλογραφία του Ελευθερίου 
Βενιζέλου με την πρώτη του σύζυγο 
Μαρία Ελευθερίου-Κατελούζου επι-

χειρούμε μία συνολική ανασκόπηση 
της πορείας και της καταγωγής της 
για να υπάρχει ως αναφορά στους 
ασχολούμενους με το θέμα αυτό στο 
μέλλον.

Ο Ελευθέριος Βενιζέλος είχε 
ερωτευθεί τη Μαρία στα Χανιά και 
την παντρεύτηκε το 1890, όταν αυτή 
ήταν 20 χρόνων. Τρία χρόνια αργό-
τερα η Μαρία κάνει το πρώτο τους 
παιδί, τον Κυριάκο και ένα χρόνο 
μετά μένει πάλι έγκυος και πεθαίνει 

στη γέννα από επιλόχιο πυρετό σε 
ηλικία 24 χρόνων, ενώ το παιδί που 
γεννήθηκε επέζησε και ονομάστηκε 
Σοφοκλής από το όνομα του πατέ-
ρα της Μαρίας, εμπόρου στα Χανιά 
Σοφοκλή Ελευθερίου-Κατελούζου. 
Ποία ήταν όμως η οικογένεια του 
Κατελούζου και πώς βρέθηκε στην 
Κρήτη; Είναι γνωστό και πέραν πά-
σης αμφιβολίας ότι η οικογένεια 
αυτή έφθασε στα Χανιά από τη 
Σμύρνη και εγκατεστάθη στην Κρή-
τη για εμπορικούς λόγους, καθώς 
ήταν οικογένεια γνωστών εμπόρων. 
Επίσης δεν υπάρχει η παραμικρή 
αμφιβολία ότι η αρχική κοιτίδα της 
οικογένειας ήταν τα Κύθηρα, στα 
οποία εντοπίζονται οικογένειες με το 
επώνυμο Λευθέρη και το παρωνύμιο 
Κατελούζος, από το οποίο υπάρχει 

και σήμερα ο συνοικισμός Κατελου-
ζιάνικα (παλαιότερα Καψοχειλάδες) 
στο Λειβάδι. Οι κλάδοι των Λευθέρη 
στα Κύθηρα εντοπίζονται στο Μυλο-
πόταμο από τις αρχές του 16ου αι., 
ήταν όμως παλιότερη η εγκατάστασή 
τους στο νησί σύμφωνα με τη μελέτη 
των πηγών και σίγουρα η οικογένεια 
υπάρχει στο νησί από το 15ο αι. ή και 
παλαιότερα. 

Σύμφωνα με τα διαβατήρια για 
αποδημία από τα Κύθηρα έχουμε 
αναφορά για τρεις περιπτώσεις Λευ-
θέρη που αποδημούν από τα Κύθη-
ρα το 19ο αι. με προορισμό τη Σύρο 
και την Κρήτη. Αυτό βέβαια δεν απο-
κλείει την περίπτωση κάποιος Λευθέ-
ρης από τα Κύθηρα να έφθασε στη 
Σμύρνη από άλλη περιοχή (Κρήτη;) 
όπου είχε μεταναστεύσει ενωρίτερα. 
Ας δούμε όμως τις γνωστές αποδη-

μίες των Λευθέρη από τα Κύθηρα. 
Το 1847 ένας Γεώργιος Ιω. Λευ-
τέρης-Κατελούζος αποδημεί στην 
Κρήτη. Το 1859 ένας Εμμανουήλ 
Ιω. Λευθέρης-Κατελούζος αποδημεί 
στη Σύρο. Το 1862 ένας Ιωάννης Γε-
ωργ. Λευτέρης –Κατελούζος φεύγει 
για Ηράκλειο Κρήτης και μαζί ένας 
Μανόλης Ιω. Λευτέρης -Κατελούζος 
για Ηράκλειο με τελικό προορισμό τη 
Σύρο.

Στη Σμύρνη έχουμε αναφορές 
για δύο ποτοποιούς στην Πούντα, 
τον Νικ. Λευθέρη και τον Γεώργιο 
Λευθέρη ή Λευθερίου, πιθανώς στα 
τέλη του 18ου αι. Ασφαλώς πρόκει-
ται για συγγενείς και εδώ έχουμε την 
πρώτη αναφορά για την αλλαγή του 
επωνύμου από Λευθέρης σε Ελευ-
θερίου. Η συνήθεια να αλλάζουν τα 
επώνυμα στη Σμύρνη με άλλα που 
τα θεωρούσαν πιο ….Ελληνικά είναι 
γνωστή, μερικοί μάλιστα άλλαζαν και 
τα βαφτιστικά τους με ονόματα από 
την αρχαία Ελλάδα ή έδιναν αρχαι-
οελληνικά ονόματα στα παιδιά τους. 
Αναφέρονται π.χ. τα Λεοντσίνης σε 
Λεοντσινίδης, Χάρος σε Χαρίδης, 
Κύπριος σε Κυπριάδης (αυτός άλλα-
ξε και το βαφτιστικό του Μηνάς σε 
Μίνως!), Σεμιτέκολος σε Σιμιτόπου-
λος  και πολλά άλλα. Στον κλάδο των 
Λευθέρη-Ελευθερίου-Κατελούζου, ο 

οποίος μας ενδιαφέρει εδώ, η συγκε-
κριμένη οικογένεια αναφέρεται του-
λάχιστον με επτά γόνους. Συγκεκρι-
μένα, έχουμε τους, Αντώνιο, Ιωάννη, 
Αθανάσιο (σε επιστολή της 4/3/1889 
αναφέρεται ως Αναστάσιος, προ-
φανώς από λάθος στην αντιγραφή, 
αφού οι άρρενες της οικογένειας 
ήταν 4), Σοφοκλή, Ελισάβετ, Αικατε-
ρίνη και Διαμάντα, ενώ δεν αποκλεί-
εται να υπήρχαν και άλλα αδέλφια, 
καθώς αναφέρεται και μία Σωζόγκα. 
Ενδιαφέρον έχει και η πληροφορία 
ότι η Ελισάβετ έχει παντρευτεί Κυθή-
ριο, τον Κοσμά Κοντολέοντα (πιθα-
νόν από Βιαράδικα). Παρατηρούμε 
ότι ο Ιωάννης, που παραμένει στην 
εμπορική επιχείρηση στη Σμύρνη, 
έχει βαφτιστικό που καταγράφεται 
στην οικογένεια στα Κύθηρα επί σει-
ρά γενεών, ενώ ο Σοφοκλής πρέπει 
να έλαβε το όνομα από τη συνήθεια 
που αναφέρθηκε παραπάνω για να 
δίνουν αρχαία Ελληνικά ονόματα στα 
παιδιά τους.  Μάλιστα ο ίδιος έχει γιο 
με το όνομα Σωκράτης. Και τα δύο 
βαφτιστικά δεν αναφέρονται σε κα-
νένα κλάδο της οικογένειας στα Κύ-
θηρα θεωρούμε δε πολύ πιθανόν η 
πολυπρόσωπη αυτή οικογένεια να 
κατάγεται από τον προαναφερθέντα 
ποτοποιό Νικόλαο Λευθέρη, γιατί το 
Νικόλαος εντοπίζεται ως βαφτιστικό 
σε δύο τουλάχιστον απογόνους της 
οικογένειας στην Κρήτη. Να ανα-
φερθεί εδώ ότι η πρώτη σύζυγος του 
Σοφοκλή (Πιπίνα Βαρβαρίδου από τη 
Σμύρνη) πεθαίνει και αυτή στη γέννα 
της Μαρίας, η οποία αργότερα θα 
έχει την ίδια τύχη! Ο Σοφοκλής πα-
ντρεύεται σε 2ο γάμο την Μαργαρώ 
Δαλμάρου και κάνει άλλα δύο παι-
διά, το Σωκράτη και το Δημήτριο. (Να 
παρατηρήσουμε το επώνυμο της β’ 
συζύγου του Σοφοκλή. Δαρμάροι ή 
Δαλμάροι, από πιθανή παραφθορά, 
είναι μεγάλη Κυθηραϊκή οικογένεια, 

η οποία όμως αναφέρεται και στην 
Κρήτη και τη Μονεμβασία. Δεν είναι 
γνωστό από πού κατάγεται  η Μαρ-
γαρώ).

Παρά τα αρκετά κενά, όσον 
αφορά τους κλάδους των Λευθέ-
ρη-Κατελούζου στη Σμύρνη δεν μέ-
νει η παραμικρή αμφιβολία ότι πρό-
κειται για μία οικογένεια με αφετηρία 
τα Κύθηρα και πορεία προς Σμύρνη 
και Κρήτη (Κατελούζοι φθάνουν από 
τη Σμύρνη και στην Αίγυπτο, όπου 
ως επώνυμο αναφέρεται μόνο το 
Κατελούζος και από τον κλάδο αυ-
τόν έχουμε και σήμερα απογόνους 
στην Αθήνα). Μάλιστα η οικογένεια 
που διατηρεί το Ελευθερίου είναι 
πολύκλαδη με αποτέλεσμα να ανι-
χνεύονται μέχρι την εποχή μας Κυ-
θηραϊκής καταγωγής Ελευθερίου σε 
αρκετές περιοχές της Αθήνας (Ν. 
Σμύρνη, Γλυφάδα, Καισαριανή) με 
γνώση ότι προέρχονται από τα Κύ-
θηρα, στα οποία είχαν περιουσιακά 
στοιχεία μέχρι το β’ μισό του 20ού αι.

Ε. Π. Καλλίγερος.

Η Μαρία Ελευθερίου-Κατελούζου και τα Κύθηρα
Η καταγωγή της πρώτης συζύγου του Ελ. Βενιζέλου

Γράφει ο 
Ε. Π. ΚΑΛΛΙΓΕΡΟΣ

! ΕΠΑΝΑΛΑΜΒΑΝΟΥΜΕ 
στους φίλους συνδρομητές μας 
την πρότασή μας να λαμβάνουν, 
εάν το επιθυμούν και μπορούν να 
την διαβάσουν σε αυτή τη μορφή, 
την εφημερίδα σε ηλεκτρονική 
μορφή, οπότε θα την διαβάζουν 
την ίδια ημέρα κυκλοφορίας, 
καθώς σε πολλές περιοχές της 
χώρας καθυστερεί η παράδοση 
από το ταχυδρομείο ή δεν γίνεται 
ομαλά, καθώς στην επαρχία ει-
δικά κάποια φύλλα χάνονται μια 
και παραδίδονται σε κοντινά κα-
ταστήματα ή  τα σπίτια δεν έχουν 
γραμματοκιβώτια.

Ο ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ 
ΚΑΙ Η ΚΥΘΗΡΑΪΚΗΣ 

ΚΑΤΑΓΩΓΗΣ 
ΜΑΡΙΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΥ-

ΚΑΤΕΛΟΥΖΟΥ
ΜΙΑ ΣΥΝΘΕΤΗ 

ΑΛΛΗΛΟΓΡΑΦΙΑ

20ου αιώνα. Απομένει ένας συμπλη-
ρωματικός φωτισμός εκείνης της 
καινοτόμου, μαγνητικής, μοναδικής 
προσωπικότητας. Σύμφωνα και με 
την άξια επαίνου εισαγωγή του βι-
βλίου μας: Ο Ελευθέριος Βενιζέλος 
ξεκίνησε από την Κρητών Συνέλευ-
ση, έχοντας τα πνευματικά και ηθι-
κά εφόδια, που του προσέφερε μία 
αστική, μεσαία οικογένεια. Τα αξιο-
ποίησε, σε συνδυασμό με τα έμφυτα 
προσόντα του, στο μέγιστο βαθμό. 
Και αντιμετωπίζοντας κρισιμότατες 
ιστορικές περιστάσεις, όντως «με 
μεγάλο θάρρος, με αυτοπεποίθη-
σιν» – όπως έχουν εγχαραχθεί επί 
του μνημείου του – διέγραψε την 
εθνική πορεία του μέχρι την κατά-
κτηση «της παγκόσμιας ακτινοβολί-
ας». Αποβίωσε αυτοεξόριστος στο 
Παρίσι, τον Μάρτιο του 1936. Πριν 
από 40 χρόνια είχε πεθάνει απογοη-
τευμένος, στις Κάννες και ο Χαρίλα-
ος Τρικούπης.

Παρά και τα απροσδόκητα 
σφάλματα που διέπραξε ο Ελευθέ-
ριος Βενιζέλος, η συνολική πραγμα-
τικότητα της δράσης του απέδειξε 
τον ανθρωπισμό του. Και ιδιαίτερα 
σήμερα, τα διεθνή, δημόσια πράγ-
ματα παραπέμπουν στο λόγο ενός 
μεγάλου της Τέχνης, σε μία παραλ-
λαγή του: Ο γενικός «λήθαργος» 
του πολιτικού ανθρωπισμού «γεννά» 
τραγωδίες.
Αδαμαντία Τριάρχη – Μακρυγιάν-

νη
Από τη βιβλιογραφία:
1. «Η Αλληλογραφία…» κυκλο-

φόρησε το 2018. Εκδ. Καστανιώτη.
2. Εμμανουήλ Π. Καλλίγερος, 

«Κυθηραϊκά επώνυμα» Εταιρεία Κυ-
θηραϊκών Μελετών, 2002.

3. Θάνος Βερέμης, «Ο Ελευθέ-
ριος πίσω από τον Βενιζέλο». Εφημ. 
Η Καθημερινή, 2014.

4. Γιάννης Μουρέλλος, «Βενιζέ-
λος», Εκδ. Δίφρος, 1964.

1. Η Μαρία Ελευθερίου-Κατελούζου.
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ΕΝΟΙΚΙΑΖΕΤΑΙ διαμέρισμα 
65 τ.μ. στην Αγία Πελαγία 
πλήρως εξοπλισμένο, 200μ 
από τη θάλασσα και την αγο-
ρά. Τηλ. 6983 709984.

ΠΩΛΕΙΤΑΙ οικόπεδο άρτιο 
και οικοδομήσιμο στη θέση 
Λάκος Πλ. Άμμου, 1250τ.μ. 
Τηλ. 6932 305629

ΠΩΛΕΙΤΑΙ αγροτεμάχιο άρτιο 
και οικοδομήσιμο 6,5 στρ. επί 
επαρχιακού δρόμου προς Πο-
ταμό έναντι μάντρας αδελφών 
Μάκρα. Τηλ. 698 80 59 507

ΟΙΚΟΠΕΔΟ εντός οικισμού 
Δρυμώνα, 275 τ.μ. με παλαιό 
κτίσμα (βόλτο). Τηλ. 6972 
385207

ΠΩΛΕΙΤΑΙ οικόπεδο 440τμ 
εντός οικισμού Λογοθετια-
νίκων, άρτιο και οικοδομήσι-
μο. Τηλ. 6946 466820

2. Ελευθέριος Βενιζέλος και Μαρία Ελευθερίου.



! ΔΕΝ μετακινήθηκε τε-
λικά ο εφημέριος από τα Φριλι-
γκιάνικα στα Φατσάδικα, όπως 
αναφέραμε στο προηγούμενο 
για τις μετακινήσεις κληρικών, 
σύμφωνα με όσα είχαν κυκλο-
φορήσει σχετικά με το θέμα 
αυτό.

ΑΥΓΕΡΙΝΟΣ: Επώνυμο το οποίο 
προέρχεται από παρωνύμιο, το 
οποίο εμφανίζεται στη Χώρα και με 
το οποίο έχουν δημιουργηθεί πολλές 
συγχύσεις, καθώς θεωρείται πλέον 
εξακριβωμένο ότι έχει δύο εντελώς 
διαφορετικές αφετηρίες. Το παλαι-
ότερο, το οποίο εμφανίζεται μάλλον 
στο τέλος του 17ου αι., αρχές 18ου, 
προέρχεται από παρωνύμιο κλάδου 
της οικογενείας Καλλίγερος από 
το Στραπόδι, οι οποίοι ανήκαν στον 
κλάδο, ο οποίος εκεί έφερε το πα-
ρωνύμιο Κούκλης. Στη Χώρα και σε 
μεταγενέστερο χρόνο, εμφανίζεται 
να έχει μετατραπεί σε κύριο επώνυ-
μο το Αυγερινός, το οποίο όμως σε 
πολλές εγγραφές (συμβόλαια, ενο-
ριακά έγγραφα, απογραφές) εμφα-
νίζεται ως Αυγερινός με αναφορά 
σε παρωνύμιο το Καλλίγερος! Αυτό 
επιβεβαιώνει την αφετηρία του επω-
νύμου αυτού, όπως αναφέρεται πα-
ραπάνω. Όσον αφορά τον άλλο κλά-
δο των Αυγερινών, αυτός φέρεται να 
έχει προέλευση την Κεφαλληνία και 
για το λόγο αυτόν έχουν το παρωνύ-
μιο Κεφαλλονίτης. Ο κλάδος αυτός 
είναι νεότερος. Ετυμολογικά το Αυ-
γερινός προέρχεται από το ομώνυμο 
πρωινό αστέρι (Πούλια) που είναι ο 
πλανήτης Αφροδίτη και εμφανίζεται 
στον ουρανό νωρίς το πρωί.

ΝΥΧΑΣ: Παρωνύμιο κλάδου της 
οικογένειας Τριφύλλη από τα Τρι-
φυλλιάνικα, το οποίο εμφανίζεται το 
18ο αι. ίσως όμως είναι παλαιότερο. 
Ετυμολογικά προέρχεται από το νύχι 
και νυχάς πιθανόν αυτός που είχε 
μεγάλα νύχια.  Αναφέρεται, χωρίς να 
έχει επιβεβαιωθεί από την έρευνα, 
ότι το Νυχάς εμφανίζεται ως αυτόνο-
μο επώνυμο στη Σμύρνη. Είναι γνω-
στό ότι εκεί έχουμε πολλές μετατρο-
πές παρωνυμίων σε επώνυμα, χωρίς 
να αποκλείεται ότι κάτι παρόμοιο έγι-
νε με το Τριφύλλης-Νυχάς.

ΣΤΑΧΤΕΑΣ ΚΑΙ ΣΤΑΚΤΕΑΣ: 
Παρωνύμιο κλάδου της οικογενείας 
Καλλίγερος, το οποίο εμφανίζεται 
το 18ο αι. στα Πιτσινιάνικα. Ο κλά-
δος αυτός, που προερχόταν από το 
Στραπόδι, έφερε πριν το παρωνύμιο 
Σπορίτης. Ο κλάδος των Καλλίγε-
ρων-Σταχτέα αναφέρεται και σήμερα 

ακόμη στις Καλοκαιρινές, όπου με-
τοίκισε ένας Σταχτέας από τα Πιτσι-
νιάνικα το 19ο αι. Ετυμολογικά το πα-
ρωνύμιο δεν παρουσιάζει δυσκολία, 
καθώς σημαίνει τον ασχολούμενο με 

τη στάχτη ή αυτόν που έχει το χρώμα 
της στάχτης. Σε άλλες περιοχές της 
χώρας το Σταχτέας αναφέρεται ως 
επώνυμο.

Ε. Π. Καλλίγερος

Γιατί το λέμε έτσι;
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το θέμα έγινε γνωστό και μά-
λιστα έφθασε και σε ένα Δ.Σ. 
του Δήμου, ουδείς αντέδρα-
σε. Όλοι αυτοί που κόπτονται 
–σωστά πολλές φορές- για 
τους κινδύνους στα δέντρα 
αν εγκατασταθούν ανεμο-
γεννήτριες, για την πράσινη 
ανάπτυξη που έχουμε ανάγκη, 
για τις ασφαλτοστρώσεις στις 
παραλίες, για κανένα σκουπί-
δι που βρέθηκε έξω από τον 
κάδο, για τις μονοδρομήσεις 
και τις πεζοδρομήσεις που 
θα κουράσουν τον κόσμο και 
τόσα άλλα, σοβαρά και μη, 
δεν έβγαλαν ούτε κιχ για τα 
δέντρα. Και όχι το περασμένο 
καλοκαίρι. ΠΟΤΕ δεν είδαμε 
μία διαμαρτυρία για τα μάτια 
του κόσμου. Πλατείες απογυ-
μνώθηκαν από δέντρα χωρίς 
να φυτευθούν άλλα, δενδρο-
στοιχίες έγιναν καυσόξυλα, 
χωριά έχασαν μεγάλο μέρος 
από το πράσινο για ασήμα-
ντες αιτίες, δέντρα αφέθηκαν 
αβοήθητα να ανταπεξέλθουν 
σε ασθένειες που εύκολα αντι-
μετωπίζονταν και ΟΥΔΕΙΣ ενο-

χλήθη. Μάλιστα, σε μία άτυπη 
«συμφωνία» παρόμοια έγιναν 
επί όλων των δημοτικών αρ-
χών τα τελευταία 20 χρόνια. 
Πώς, αλήθεια, συμπατριώτες 
μας να δεχθούμε ότι όλοι οι 
αγώνες σας για όσα αναφέ-
ραμε παραπάνω και πολλά 
άλλα είναι ειλικρινείς, όταν 
υπάρχει τέτοια επιλογή σε ευ-
αισθησίες; Ποίος να πιστέψει 
στο δίκαιο των αγώνων, όταν 
αυτοί έχουν καθαρά επιλεκτι-
κά κριτήρια; Κλείνουμε εδώ το 
θέμα. Όχι για να μην ενοχλή-
σουμε, αφού δεν πρόκειται να 
είμαστε υποψήφιοι πουθενά, 
αλλά για να θέσουμε το θέμα 
σε όσους ίσως να μην έχουν 
σκεφθεί πόσο κακό κάνουν οι 
επιλογές στην ευαισθησία και 
όσο πληγώνουν όσους ενδι-
αφέρονται πράγματι για όλα 
στον τόπο αυτόν. Ειδικά μάλι-
στα, όταν σε πολλές περιπτώ-
σεις οι αιτίες δεν είναι άλλες 
από υποκρισία. Απλή υποκρι-
σία με ολίγη από προσωπική 
υστεροβουλία, πολιτική σκο-
πιμότητα και απλή αδιαφορία. 
ΚΡΙΜΑ.

ΠΑΡΑΔΟΣΙΑΚΑ ΠΑΞΙΜΑΔΙΑ ΚΥΘΗΡΩΝ

ΣΤΟΝ ΠΕΙΡΑΙΑ ΘΑ ΤΑ ΒΡΕΙΤΕ ΣΤΟ ΚΑΤΑΣΤΗΜΑ 
"ΦΙΛΕΥΩ" Μπουμπουλίνας 20, ΤΗΛ.: 210 4177766
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Μετά από πολύχρονες ενέρ-
γειες για να ασφαλτοστρωθούν οι 
δρόμοι στο Μελιδόνι και στην Κακή 
Λαγκάδα ολοκληρώθηκε στις αρχές 
Αυγούστου η ασφαλτόστρωση των 
δρόμων προς τις δημοφιλείς αυτές 
παραλίες. Ειδικά στην πρώτη, που 
ήταν πάντα στην κορυφή των προ-
τιμήσεων των τουριστών, η ασφαλ-
τόστρωση αύξησε κατακόρυφα την 
κάθοδο κόσμου, που δημιούργη-
σαν το αδιαχώρητο. Βέβαια, για 
τους δρόμους αυτούς υπήρχαν και 
μεμονωμένες αντιδράσεις, καθώς 
μερικοί προτιμούσαν τις παραλίες 
με λιγότερο κόσμο, όμως η μεγάλη 
πλειοψηφία ήθελε τους δρόμους 
αυτούς, καθώς ήταν πολύ ψηλά στις 

προτιμήσεις του κόσμου, που ζητά 
να πηγαίνει με ασφάλεια στις παραλί-
ες και να μην κινδυνεύουν οι άνθρω-
ποι και να καταστρέφουν τα οχήματά 
τους. Σύμφωνα με το πρόγραμμα, 
το οποίο έχει ανακοινώσει ο Δήμος 
σειρά παίρνουν δύο ακόμη δημοφι-
λείς παραλίες για να ολοκληρωθούν 
οι δρόμοι που οδηγούν σε αυτές. Η 
μικρή γραφική παραλία του Χαλκού 
για την οποία απομένουν να γίνουν 
700μ ασφαλτόστρωσης και η μεγάλη 
παραλία της Φυρής Άμμου στο Λει-
βάδι, η οποία μπορεί να απορροφή-
σει άνετα εκατοντάδες λουομένους. 
Και οι δύο αυτές περιπτώσεις είναι 
στο πρόγραμμα δημοπράτησης μέ-
χρι το τέλος του έτους.

Ολοκληρώθηκαν οι ασφαλτοστρώσεις προς Μελιδόνι και Κακή Λαγκάδα.
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Το 1945 η Ελλάδα, μόλις βγήκε 
από τον εφιάλτη της Κατοχής, για να 
πέσει στον εφιάλτη του Εμφυλίου. 
Τα Κύθηρα προσπαθούν να επου-

λώσουν τις πληγές του πολέμου και 
μέσα στον οργασμό για την ανασυ-
γκρότηση παρουσιάζουν αυτή την 
εικόνα:

Στα Κύθηρα επανεκδίδεται η 
εφημερίδα ΚΥΘΗΡΑΪΚΗ ΔΡΑΣΙΣ η 
έκδοση της οποίας είχε διακοπεί στις 
20-10-1940.

Υπουργός Κοινωνικής Πρόνοι-
ας και κατόπιν και των Τ.Τ.Τ. είναι ο 
Κυθήριος Γρηγόρης Π. Κασιμάτης 
από τα Φράτσια, νομικός, καθηγητής 
Πανεπιστημίου, ο οποίος κρατήθηκε 
από τους Γερμανούς στο μαρτυρικό 
Χαϊδάρι μέχρι την απελευθέρωση. 
Με ενέργειές του εγκρίθηκε πίστω-
ση 1.000.000 δρχ. για την επισκευή 
του κεντρικού δρόμου Καψάλι- Αγία 
Πελαγία. Επίσης με ενέργειες του 
ιδίου ιδρύεται η ΑΜΟΣ νεανίδων, 
Αγροτική Μεταβατική Οικοκυρική 
Σχολή, με έδρα την Καρβουνάδα. 

Οι Κυθήριοι της Αμερικής διε-
νεργούν εράνους για την ανακούφι-
ση των συμπατριωτών τους.

Το Γυμνάσιο, που κατά τη διάρ-
κεια της Κατοχής κατελήφθη από 
τα στρατεύματα Κατοχής, κατά το 
τέλος του πολέμου βομβαρδίστηκε 
από τους συμμάχους και με κατε-
στραμμένη τη στέγη, δεν μπορεί να 
λειτουργήσει.

Τα είδη πρώτης ανάγκης είναι 
πανάκριβα. Τα ρούχα έχουν 100πλά-
σια τιμή. Ένα ζευγάρι παπούτσια έχει 
10.000 δραχμές. Η ζάχαρη 1000-
1200 δρχ. η οκά. Για μία οκά ζάχα-
ρη οι Τσιριγώτες έδιναν 5-6 οκάδες 
λάδι. Τα φάρμακα είναι απρόσιτα. 

Στα Καστρισιάνικα υπάρχει ζωη-

ρή κίνηση για ίδρυση προσκοπικών 
ομάδων. 

Με την απελευθέρωση ο μεγά-
λος δάσκαλος και ευεργέτης του 
Γυμνασίου μας, Σπύρος Στάθης, πε-
θαίνει.

 Τη Μητρόπολη  ποιμαίνει ο Μη-
τροπολίτης Κυθήρων Αμβρόσιος 
Αντωνόπουλος και το ιερατείο αριθ-
μεί 18 ιερείς.

  Η λιτάνευση της Μυρτιδιώτισ-
σας που διεκόπη κατά τη διάρκεια 
της Κατοχής, επανέρχεται κανονικά. 

Για τον επισιτισμό φορτώθηκαν 
87 τόνοι τρόφιμα για διανομή στους 
κατοίκους. 

Το Περιοδεύον Στρατιωτικό Συμ-
βούλιο ήλθε στα Κύθηρα για να επι-
λέξει τους στρατεύσιμους. 

Μεγάλη κοσμοσυρροή δεκαπε-
ντιστάδων στα Προσκυνήματά μας. 
Τα κελιά δεν επαρκούν. Ιδιαίτερα το 
προσκύνημα της Αγίας Μόνης, ύστε-
ρα από τη λεηλασία των κατακτητών 
δεν έχει ούτε τα στοιχειώδη για τη 
φιλοξενία των προσκυνητών. 

Το πετρελαιοκίνητο καΐκι του 
Μαζαράκη αναχωρεί κάθε Σάββατο 
από Πειραιά.

Μεγάλη έλλειψη καυσίμων, 
ανταλλακτικών και ελαστικών για 
τους αυτοκινητιστές.

Ο ιστορικός ναός της Μυρτι-
διώτισσας στο Κάστρο που κατά τη 
διάρκεια της Κατοχής λεηλατήθηκε 
από τους κατακτητές και έγινε στρα-
τώνας, με την απελευθέρωση και με 
συνδρομή των πιστών αποκαταστά-
θηκε, εγκαινιάστηκε ξανά και επανα-
λειτούργησε.

Γράφει η
 ΕΛΕΝΗ ΧΑΡΟΥ-ΚΟΡΩΝΑΙΟΥ

ΜΙΑ ΕΙΚΟΝΑ ΤΩΝ ΚΥΘΗΡΩΝ ΚΑΤΑ ΤΟ 1945Αναμόρφωση και επανανάρτηση 
των Δασικών χαρτών!

ξεις της διοίκησης και διατηρούν σή-
μερα τη χρήση που τους αποδόθηκε, 
με αποτέλεσμα να μη θεωρούνται ότι 
διέπονται από τις διατάξεις της δασι-
κής νομοθεσίας.

2. Προβλέπεται ότι, για τη συλ-
λογή των σχετικών διοικητικών πρά-
ξεων μεριμνά η Γενική Διεύθυνση 
Δασών και Δασικού Περιβάλλοντος 
του Υπουργείου Περιβάλλοντος και 
Ενέργειας.

3. Οι δασικοί χάρτες αναμορ-
φώνονται, σε όποιο στάδιο της δια-
δικασίας κύρωσης κι αν βρίσκονται, 
προκειμένου να συμπεριλάβουν τις 
προβλεπόμενες διοικητικές πράξεις. 
Στο πλαίσιο αυτό, οι δασικοί χάρτες 
που αναρτήθηκαν πριν την ισχύ του 
νέου περιβαλλοντικού νόμου (συ-
μπεριλαμβανομένων των μερικώς ή 
ολικώς κυρωθέντων), αφού αναμορ-
φωθούν και διορθωθούν, θα αναρτη-
θούν εκ νέου στο σύνολο τους.

4. Οι αιτήσεις για διόρθωση 
των πρόδηλων σφαλμάτων, επί των 
αναρτώμενων δασικών χαρτών, υπο-
βάλλονται εφεξής αποκλειστικά ηλε-
κτρονικά, στον διαδικτυακό τόπο του 
Ελληνικού Κτηματολογίου (παρ. 11 
του άρθρου 13 ν. 3889/2010) μέσα 
σε 105 μέρες από την πρόσκληση που 

αναρτάται (παρ. 1 του άρθρου 15 ν. 
3889/2010).

5. Σε συμμόρφωση με την πρό-
σφατη νομολογία του ΣΤΕ, οι δεκάδες 
χιλιάδες αιτήσεις διόρθωσης προδή-
λων σφαλμάτων που είχαν υποβληθεί 
και απορριφθεί (είτε σιωπηρά, είτε 
διότι δεν θεωρήθηκαν ότι εμπίπτουν 
στην κατηγορία διόρθωσης προδή-
λων σφαλμάτων) παραπέμπονται, 
με επιμέλεια της Διοίκησης, ώστε να 
εξεταστούν ως εμπροθέσμως ασκη-
θείσες αντιρρήσεις από τις Επιτροπές 
Εξέτασης Αντιρρήσεων (ΕΠΕΑ) των 
δασικών χαρτών. Έτσι, οι θιγόμενοι 
πολίτες ανακτούν το δικαίωμα να 
προβάλουν και να εξεταστούν οι προ-
βαλλόμενοι ισχυρισμοί τους. Οι Διευ-
θύνσεις Δασών θα προωθήσουν, με 
επιμέλεια τους, τις σχετικές αιτήσεις 
στις ΕΠΕΑ προς εξέταση, με ταυτό-
χρονη ενημέρωση του διοικουμένου. 
Η διαδικασία αυτή θα ακολουθείται 
και στις νέες αιτήσεις διόρθωσης προ-
δήλων οι οποίες πλέον δεν θα απορ-
ρίπτονται, αλλά θα παραπέμπονται να 
εξεταστούν ως αντιρρήσεις.

6. Προβλέπεται ότι, κατά των 
εκ νέου αναρτηθέντων χαρτών δύ-
νανται να υποβάλλουν αντιρρήσεις 
- σε προθεσμία 105 ημερών - όσοι 
πολίτες δεν είχαν ασκήσει αντίρρη-
ση ενώ, όσοι έχουν ασκήσει, δύνα-
νται να υποβάλλουν πρόσθετους 
ισχυρισμούς που αφορούν στη σύν-
νομη αλλαγή χρήσης, σύμφωνα με 
τις ευεργετικές διατάξεις του άρ-
θρου 48 του ν. 4685/2020. 

Συμπερασματικά. Όσοι έχουν εκ-
κρεμείς υποθέσεις με ενστάσεις ανα-
μένεται να δουν μία γρήγορη εξέταση 
των χιλιάδων αιτήσεων που λιμνάζουν 
εδώ και χρόνια. (Αυτό, βέβαια, ανα-
μένεται να το δούμε και στην πράξη). 
Ειδικά για τα Κύθηρα (ιδιώτες, Δήμο 
και Εγχώριο) ενδιαφέρουν όσα ανα-
φέρονται στις παρ. 5 και 6. Ειδικά η 
τελευταία δίνει το δικαίωμα, ακόμη και 
σε όσους είχαν χάσει τις προθεσμίες 
ή δεν είχαν ενδιαφερθεί, να υποβά-
λουν τώρα αντιρρήσεις. Πάντως, για 
την περίπτωση ενός εκάστου είναι 
απαραίτητο οι ενδιαφερόμενοι να 
απευθύνονται, είτε στα Δασαρχεία (αν 
βρουν άκρη….), είτε στους ειδικούς 
μηχανικούς που είχαν αναλάβει να 
υποβάλουν τις ενστάσεις. Και ας ελπί-
σουμε να έχουμε λύσεις για όσα θέ-
ματα αναφέρονται στο Νόμο και καλύ-
πτονται από την Υπουργική Απόφαση. 
Να αναφέρουμε, τέλος, ότι, για μία 
ακόμη φορά μερικές οικολογικές ορ-
γανώσεις βρήκαν «κενά» στο νέο νο-
μοσχέδιο και εξέδωσαν ανακοινώσεις 
διαμαρτυρίας. Και εμείς, που πάντα 
στεκόμαστε δίπλα σε κάθε φωνή για 
προστασία του περιβάλλοντος, ρωτά-
με απλά: άραγε δεν αναγνωρίζουν ότι 
υπήρχαν δεκάδες προβλήματα με τον 

τρόπο που είχε προχωρήσει η, κατά 
τα λοιπά αναγκαία, διαδικασία κατάρ-
τισης των δασικών χαρτών; Και όταν 
προέκυψαν όλα αυτά τα προβλήματα 
(π.χ. να είναι και οι προβλήτες, οι πλα-
τείες και οι δρόμοι «δάση») πού ήταν 
οι οργανώσεις αυτές για να επισημά-
νουν προβλήματα και να ζητήσουν 
λύσεις; Γιατί καλές οι διαμαρτυρίες 
και χρήσιμες πολλές φορές, αλλά να 
δούμε λίγο και τους έρημους τόπους, 
όπως ο δικός μας, για τον οποίο μόνο 
επιδερμικό ενδιαφέρον παρατηρούμε 
τόσα χρόνια και ουσία μηδέν!

Δεν πρόλαβαν στο Υπουργείο 
να εκδώσουν τη σχετική εφαρ-
μοστική εγκύκλιο και η Ένωση 
Δασολόγων προσέφυγε στο ΣΤΕ 
ζητώντας την μη εφαρμογή της 
ρύθμισης όσον αφορά την προε-
δρία  της επιτροπής από δικηγόρο 
και τη  σύνθεσή της, καθώς, λένε, 
μετέχει μόνο ένας εκπρόσωπος 
του κράτους (δασολόγος). Για μία 
ακόμη φορά, μερικά θέματα που θα 
λύνονταν με γρήγορες διαδικασίες, 
σύμφωνα με το νέο Νόμο, τορπιλί-
ζεται για στενά συντεχνιακά συμφέ-
ροντα στο όνομα της προστασίας 
των δασών, τα οποία ουδείς πλέον 
προστατεύει αποτελεσματικά, ενώ 
κάνουν και τους πολίτες εχθρούς 
της φύσης με όλα αυτά.

Προσέφυγαν στο ΣΤΕ οι Δασολόγοι.

Προσέφυγαν στο ΣΤΕ 
οι Δασολόγοι.
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ΠΩΛΕΙΤΑΙ 
ΑΣΗΜΕΝΙΑ ΕΙΚΟΝΑ 

ΠΑΝΑΓΙΑ ΜΥΡΤΙΔΙΩΤΙΣΣΑ

Χειροποίητη Ασήμι 925
Κατασκευή Έτους 2000

Διαστάσεις: Ύψος 1,52 μέ-
τρα, Πλάτος 1,12 μέτρα

Τηλέφωνο Επικοινωνίας: 
210 99 23 347, 
698 165 6866

ΠΩΛΕΙΤΑΙ οικόπεδο 1210 
τ.μ., οικοδομήσιμο, μέσα 
στον οικισμό και στον κε-
ντρικό δρόμο στα Λογοθετι-
άνικα, απέναντι από το νέο 
σχολείο. Τηλ. 210 4280750, 
4525492 και 6932584855.

ΕΝΟΙΚΙΑΖΕΤΑΙ στο Λειβάδι, 
κέντρο, γραφείο 40τ.μ. στον 1ο 
όροφο, κατάλληλο για ιατρείο 
ή άλλη επιχείρηση. Τηλ. 6979 
911753.

ΠΩΛΕΙΤΑΙ η επιχείρηση εστι-
ατορίου "ΚΑΛΕΡΗΣ" στην 
Αγία Πελαγία. 
Τηλ. 6972 715886 
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ΣΤΗ ΦΩΤΟΓΡΑ-
ΦΙΑ του Τριβόλου βλέ-
πετε μία εθελοντική 
προσφορά, η οποία, 
όχι μόνο δεν εγκω-
μιάστηκε όπως θα 
έπρεπε, αλλά πέρασε 
εντελώς απαρατήρη-
τη ακόμη και από τον 
πανταχού παρόντα 
Δήμαρχο Κυθήρων, ο 
οποίος, όχι μόνον δεν 
επαίνεσε όσους κά-
νουν παρόμοιες προ-
σφορές, αλλά μάλλον 
δεν την πήρε είδηση.

Ξέρετε ότι η πρω-
τεύουσα του νησιού 
έχει πρόβλημα με τα 
στενά της και δεν είναι 
εύκολη η αποκομιδή 
των σκουπιδιών με 
αποτέλεσμα όλοι οι 
Δήμαρχοι να αντιμετω-
πίζουν τη γκρίνια των δημοτών εκεί 
που θέλουν κάθε πρωί να βλέπουν 
τους δρόμους καθαρούς, ασχέτως 
αν το προηγούμενο βράδυ έχουν 
γεμίσει (και από τα δικά τους) σκου-
πίδια. Όμως η λύση ήταν απλούστα-
τη και την βρήκε, όχι ο Δήμαρχος, 
ούτε ο στρατός Αντιδημάρχων που 
διαθέτει, αλλά μία καλή μου φίλη και 
εκλεκτή συνεργάτης αυτής της εφη-
μερίδας εδώ και πολλές δεκαετίες. 
Δεν χρειάζεται πολλά. Ασφαλώς 
καταλάβατε. Η Ελένη. Μία είναι η 
Ελένη. Σκέφτηκε, λοιπόν, τα δικά της 
σκουπίδια να μην τα αφήνει όπου 
νάναι, αλλά να τα πηγαίνει μόνη της 
στους κάδους. Ετέθη, λοιπόν, επικε-
φαλής του σχετικού εθελοντικού κι-
νήματος και σιωπηλά, όπως αρμόζει 
στους σωστούς πολίτες, φόρτωνε τα 
σκουπίδια στο μικρό της όχημα και 
τα απέθετε στους κάδους. Όμως, 
το όχημα είναι μικρό και συνήθως 
γεμάτο από κάθε είδος τσιριγώτικης 
αρταλαρίας. Είχε και τον αδελφό της 
για επιβάτη και πού να βάλει τα σκου-
πίδια; Άσε που οι καρπουζόφλουδες 
βρωμούνε άσχημα. Τι σκαρφίστηκε 
όμως ο καλός πολίτης; Βρήκε σπά-
γκους, έδενε τις σακούλες και τις 
κρέμαγε στον υαλοκαθαριστήρα, ο 
οποίος το καλοκαίρι είναι άχρηστος, 
αν και αυτός της Ελένης μάλλον και 
το χειμώνα διακοσμητικό ρόλο παί-
ζει. Μόλις κατηφόριζε στις στροφές 
με τους κάδους έλυνε τους σπά-
γκους και απέθετε τις σακούλες στη 
θέση τους δίνοντας το παράδειγμα. 
Έλα όμως, που θέλεις η κουβέντα με 

τον αδελφό της, θέλεις που το μυα-
λό γυρίζει όλο και σε κανέναν παπά 
Λιόντα, ξέχναγε τις σακούλες και τις 
έκανε βόλτα. Τη μία στο Καψάλι για 
μπάνιο, την άλλη στην Καρβουνάδα 
ή στο Λειβάδι, έβλεπε ο κόσμος ένα 
σουπερμίνι να κουβαλά το σακουλο-
μάνι κι αν σταματούσε κρατούσαν 
και τη μύτη τους. Μέχρι που ανέλα-
βα φιλική δράση. Πρώτον να επαι-
νέσω την ιδέα και την προσφορά και 
δεύτερον να διαδώσω την είδηση 
για να μην ξεχνά τις σακούλες κρε-
μασμένες στο Σουζούκι.

Όσον αφορά το Δήμαρχο έχω 
πολλά για τη γούνα του. Έπρεπε να 
έχει εντοπίσει τις περιπτώσεις εθε-
λοντών όπως η Ελένη και να εφαρ-
μόσει το σύστημα σε όλα τα χωριά 
δίνοντας και μπόνους ή κάνοντας 
εύφημο μνεία από τα μέσα κοινωνι-
κής δικτύωσης στα οποία διαπρέπει 
καθημερινά. Ας το πει τουλάχιστον 
στον αρμόδιο αντιδήμαρχο καθα-
ριότητος ή ας του δώσει βοηθό του 
την Ελένη, η οποία έχει περισσότε-
ρες ιδέες από όλο το Δ.Σ. του Δήμου 
Κυθήρων.                                              W.

Αυτή είναι εθελοντική προσφορά!

Ποίος είναι αυτός;
ΜΠΟΡΕΙ το διαδίκτυο με τα 

Μέσα Κοινωνικής Δικτύωσης όπως 
τα λένε να έχει και κάποια στραβά 
είναι όμως μία ανεξάντλητη πηγή 
γνώσεων, χιούμορ και πολλών απρό-
οπτων. Εκεί στις αρχές Αυγούστου 
έπεσα πάνω στην παρακάτω ανάρτη-
ση, την οποία παραθέτω αυτούσια για 
να δείτε κι εσείς τι έπαθα.

ΟΣΑ ΔΕΝ κατάφεραν όλες οι 
προσπάθειες τω προηγούμενων κυ-
βερνήσεων και της παρούσης για 
την ανάπτυξη της κτηνοτροφίας το 

κατάφερε ένας επινοητικός κτηνο-
τρόφος, που έχει ένα κοπάδι 30-40 
πρόβατα. Αφού δεν είχε αρκετή 
ταή και το καλοκαίρι πού να βρεις 
πρασινάδα είδε το γήπεδο στο Λει-
βάδι και ένα πρωινό του Αυγούστου 
κατεβάζει το κοπάδι εκεί όχι για να 
παίξει μπάλα, αλλά γιατί το γκαζόν 
ήταν μεγάλη πρόκληση. Η πρόσβα-
ση στον αγωνιστικό χώρο δεν ήταν 
εύκολη όμως απεδείχθη παιχνιδάκι. 
Βέβαια είπε, λένε, ότι τα πρόβατα εί-
δαν το γκαζόν, βρήκαν ένα μισάνοι-
χτο πορτάκι, το άνοιξαν και μπούκα-
ραν μέσα. Πρόβατα, πρόβατα, αλλά 
αποδείχτηκαν …γάτες. Μέχρι να  

πάρουν χαμπάρι οι αρμόδιοι τι έγινε 
είχαν γεμίσει τις κοιλιές τους με φρέ-
σκο χορτάρι και σε λίγο θα είναι έτοι-
μα για το …χασάπη. Κι εδώ, πάντως, 

βάζω ιδέα. Αφού δεν έχουν έσοδα 
στο γήπεδο μια και όλοι οι αθλούμε-
νοι είναι γνήσιοι Τσιριγώτες, αφού 
ποτίζουν που ποτίζουν εκεί, να καλέ-
σουν τους κτηνοτρόφους να κάνουν 
μία περαντζάδα τα πρόβατα με το 
αζημίωτο για να συντηρείται και το 
γήπεδο. Αν φέρουν και τα κατσί-
κια που δεν έχουν αφήσει πράσινο 
φύλλο από Βιαράδικα μέχρι  Αβλέ-
μωνα χωρίς να τα ενοχλεί κανένας, 
τότε θα βγάλουν καλά έσοδα για τη 
συντήρηση του χλοοτάπητα. Μωρέ, 
καλά το έλεγαν καμπόσοι ότι έπρεπε 
να βάλουν πλαστικό χορτάρι!

W.

Αξιοποίηση!

Το «αυστηρά» μας μάρανε……
Παλαιότερη φωτογραφία από  

ρεπορτάζ που δημοσιεύτηκε πριν 3-4 
χρόνια από το δρόμο προς Αλοϊζιάνι-
κα μετά τη διασταύρωση του κεντρι-
κού δρόμου στη Σκληρή. Τότε είχαμε 

φωτογραφίσει πολλές συγκεντρώ-
σεις σκουπιδιών, μπάζων και άλλων, 
τα οποία συνήθως αποθέτουν εκεί 
αλλοδαποί εργάτες τη ανοχή ή και 
προτροπή εντοπίων, οι οποίοι απλά 
θέλουν να αποφύγουν τη μεταφορά 
στο Λαχνό και το ανάλογο κόστος. Τη 
φωτογραφία την βάζω τώρα και εδώ, 
γιατί μου είπαν ότι το κακό συνεχίζε-
ται και εκεί, ενώ το σπορ ανθεί σε όλο 

το νησί. Επ’ ευκαιρία, λοιπόν, θέλω 
να ρωτήσω το Δήμαρχο, τον αρμόδιο 
Αντιδήμαρχο και κάθε ευαίσθητο Κυ-
θήριο που κόπτεται για άλλα πράγμα-
τα, πόσα πρόστιμα έχουν επιβληθεί 

για ανάλογες συμπεριφορές. Αν δεν 
έχει επιβληθεί κανένα, όπως είναι το 
πιθανότερο, θα παρακαλέσω τους 
παραπάνω να αφαιρέσουν τις πινακί-
δες για να μην γελάει ο κόσμος. (Δη-
λαδή αυτοί που γράφουν συνεχώς 
στα φεϊσμπούκια για διάφορα στρα-
βά και ανάποδα, τα οποία πιθανόν 
κάνουν οι ίδιοι και οι φίλοι τους…..) 

W.

«Το όνειρο κάποιων έγινε πραγ-
ματικότητα! Η πρόσβαση στην φημι-
σμένη παραλία Μελιδόνι είναι πλέον 
εύκολη, σήμερα ολοκληρώσαμε την 
ασφαλτόστρωση του δρόμου. Έργο 
με πολλές δυσκολίες και προβλήμα-
τα, η ομάδα που δούλεψε για να γίνει 
το έργο είμαστε ιδιαίτερα ικανοποιη-
μένοι από το αποτέλεσμα. Εργαστή-
καμε με κέφι και μεράκι , κοπιάσαμε, 
ιδρώσαμε αρκετά για να έχουμε τη 
σημερινή εικόνα. Αλλά και ο ενθουσι-
ασμός των επισκεπτών πρωτοφανής, 
δεν το πίστευαν! Η ικανοποίησή τους 
έκδηλη. Ένα έργο μεγάλης τουριστι-
κής αξίας βελτιώνει τις υποδομές του 
νησιού……….»

Μόλις διάβασα το κείμενο πήγα 
να πω ότι είναι άλλη μία ανακοίνωση 
του Δημάρχου, η οποία ανυμνεί το 
μεγαλοπρεπές όνομά του ως συνή-
θως. Μάλιστα εδώ θα είχε και ένα 
μεγάλο δίκιο, γιατί όντως το έργο το 
περίμεναν χρόνια και χρόνια. Όμως 
το συντακτικό και η γραφή δεν έδει-
χνε την πένα του νυν Δημάρχου, ο 
οποίος ξέρει να γράφει….. Μόλις 
προχώρησα λίγο παρακάτω και είδα 
την υπογραφή νόμισα ότι γυρίσαμε 
το χρόνο πίσω. Υπέγραφε ο πρώην 
αντιδήμαρχος της δημοτικής αρχής 
της προηγούμενης οκταετίας! Πώς 
διάολο γίνεται, είπα, να λέει για την 
ομάδα που ίδρωσε, δούλεψε, κοπία-
σε με κέφι και μεράκι, αλλά δεν κάνει 
κουβέντα για το έργο και πώς έγινε; 
Την απορία έλυσε ένα δελτίο Τύπου 
του Δήμου που ανέφερε ότι το έργο 
αυτό, μαζί με άλλα, ξεκίνησε το 2017 
και τώρα ολοκληρώνεται από τον ερ-
γολάβο Τάδε. Δεν χρειάστηκε πολύ 
μυαλό για να δει κανένας ότι υπερ-
γολάβος ήταν ο τ. Αντιδήμαρχος, ο 
οποίος, μη θέλοντας να κάνει τον 
ύμνο στην παρούσα δημοτική αρχή 
άρχισε να λέει πόσο ίδρωσε, κοπίασε 
κλπ, κλπ. Φανταστείτε τώρα αν όλοι 
οι εργολάβοι ανά την επικράτεια έκα-
ναν αναρτήσεις σαν αυτήν αναφέρο-
ντας πόσο ίδρωσαν για να κάνουν μία 
δουλειά για την οποία πληρώθηκαν 
ασφαλώς όσα συμφώνησαν. Εκτός 
και μας έκαναν τη χάρη να το προ-
σφέρουν δωρεάν, οπότε δικαιούνται 
ασφαλώς για την προσφορά τους και 
τον ιδρώτα τους, όχι μόνον ευφήμου 
μνείας, αλλά και μία αναμνηστική 
πλάκα κάπου στη μέση της διαδρο-
μής για να τους τιμούν οι περαστικοί 
για την προσφορά τους. Και εδώ 
έρχεται και η απορία. Πώς δεν πήρε 
πρέφα τον αυτοεγκωσμιασμό ο νυν, 
που διεκδικεί το έργο που ξεκίνησε 
επί των ημερών του και να πει κι αυ-
τός πόσο ίδρωσε για το έργο και πως 
το έφερε σε πέρας; Δεν είναι να σου 
έρχεται λίγο τρέλα με όλα αυτά;
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! ΚΑΘΕ ΧΡΟΝΟ η ίδια 
ιστορία με τους καδίσκους που 
χρησιμεύουν για μικροαπορρίμ-
ματα, αλλά οι, συνήθως ανεύθυ-
νοι πολίτες, ρίχνουν ό,τι έχουν 
για πέταμα. Ο Δήμος, εδώ και 
λίγα χρόνια, τους τοποθέτησε 
ζητώντας από τους συλλόγους 
ή τους επιχειρηματίες στα χωριά 
να βρουν τρόπο να τους αδειά-
ζουν. Η αλήθεια είναι ότι προ-
σφέρουν αυτοί οι μικροί κάδοι, 
άλλο τόσο αλήθεια είναι όμως 
ότι μένουν πολλές φορές γεμά-
τοι για μέρες, αφού σε πολλά 
χωριά αδιαφορούν ή ζητούν από 
το Δήμο να βάλει υπάλληλο. Ο 
τελευταίος απαντά ότι δεν έχει 
τέτοια δυνατότητα, αφού –ειδι-
κά φέτος- δεν προσήλθαν στις 
προσκλήσεις εποχικών ούτε οι 
αναγκαίοι για οδηγοί απορριμμα-
τοφόρων με αποτέλεσμα να ανα-
λάβει το έργο αυτό ο «συνήθης 
ύποπτος» εθελοντής-Αντιδήμαρ-
χος κ. Ι. Κατσανεβάκης. Αυτά τα 
ολίγα για ένα θέμα που απασχο-
λεί πολλούς.

! ΚΑΘΕ ΧΡΟΝΟ  γράφου-
με το Σεπτέμβριο για το πρό-
βλημα της ηχορρύπανσης από 
μηχανάκια, μοτοσυκλέτες και 
άλλα οχήματα ζητώντας από την 
Αστυνομία να λαμβάνει μέτρα, 
τα οποία ουδέποτε έχει λάβει 
εδώ και χρόνια με τη δικαιολογία 
ότι δεν διαθέτει το ειδικό όργανο 
μέτρησης ήχου (ντεσιμπελόμε-
τρο).Φέτος η Εγχώριος ανέλαβε 
να αγοράσει και να δωρίσει στην 
Αστυνομία ένα τέτοιο όργανο 
κάτι που έγινε και που παρεδόθη 
μέσα στον Ιούλιο. Πόσοι έλεγ-
χοι έγιναν; Αν κρίνουμε από το 
αποτέλεσμα, ΚΑΝΕΝΑΣ. Μήπως 
κ. Χρυσοχοΐδη θα πρέπει να 
αναλάβει το έργο κανένας ……
ιδιώτης;

! ΤΟ ΚΑΛΟΚΑΙΡΙ έκανε 
διακοπές στα Κύθηρα ο καθη-
γητής επιδημιολογίας κ. Γκίκας 
Μαγιορκίνης και επισκέφτηκε 
πολλά χωριά του νησιού. Σύμ-
φωνα με πληροφορίες, που δεν 
έχουν επιβεβαιωθεί ακόμη, ένας 
εκ των γονιών του έχει καταγωγή 
από το νησί μας. Ευχόμεθα η ει-
δικότητά του να είναι αχρείαστη 
και τώρα και στο μέλλον, αλλά 
να έρχεται τακτικά για διακοπές 
στον τόπο μας.

Μεγάλη φωτιά ξέσπασε γύρω στις 
15.30 το απόγευμα της 6ης Αυγού-
στου στη δασώδη και δύσβατη περιοχή 
πάνω από την βρύση της Γάλανης στην 
Αγία Πελαγία. Λόγω των ισχυρών ανέ-
μων η φωτιά έλαβε γρήγορα μεγάλες 
διαστάσεις παρά την άμεση επέμβαση 

των οχημάτων της Πυροσβεστικής , τα 
οποία σταθμεύουν για λόγους άμεσης 
επέμβασης σε περίπτωση ανάγκης στο 
δασύλλιο έξω από τον Ποταμό. Όμως, 
λόγω του δύσβατου της περιοχής δεν 
είχαν μεγάλες δυνατότητες, καθώς 
απαιτήθηκε η άφιξη εναέριων μέσων 
επειδή η φωτιά απείλησε άμεσα και 
κατοικίες κοντά στην περιοχή της Φυρ-

ρής Άμμου. Υπήρχε άμεση κινητοποί-
ηση της πολιτικής προστασίας και τρία 
ελικόπτερα έφθασαν διαδοχικά και 
έκαναν συνεχείς ρίψεις νερού, ενώ 
το Λιμενικό έφερνε από την Πελοπόν-
νησο πεζοπόρα τμήματα και η Πολιτι-
κή Προστασία δυνάμεις πυρόσβεσης 

που έφθασαν με 
ναυλωμένο αε-
ροσκάφος στο 
αεροδρόμιο Κυ-
θήρων. Παράλλη-
λα επεχείρησαν 
και αεροσκάφη 
Καναντέρ με 
αποτέλεσμα η 
φωτιά να τεθεί 
αργά το βράδυ 
υπό έλεγχο με τις 
δυνάμεις της Πυ-
ροσβεστικής να 
παραμένουν στο 
χώρο για τον κίν-

δυνο αναζωπυρώσεων. Σχετικά με τα 
αίτια της φωτιάς δεν έγινε γνωστό κάτι 
εικασίες όμως ανέφεραν ότι πιθανόν 
οφειλόταν σε τσιγάρο που πέταξε κά-
ποιος ανεύθυνος περαστικός. Επίσης, 
αρκετά μεγάλη συζήτηση έγινε για το 
πόσο έγκαιρη υπήρξε η επέμβαση των 
εναέριων μέσων, τα οποία ήταν απα-
ραίτητα λόγω του δύσβατου εδάφους, 

αλλά και της γειτνίασης με κατοικίες. 
Σύμφωνα με όσα γράφτηκαν ο χρό-
νος πρέπει να ήταν 1 με 1,5 ώρα από 
την ειδοποίηση, χρόνος που θεωρεί-
ται αναγκαίος από τις αρχές, καθώς 
τα ελικόπτερα αναχώρησαν από την 
Ελευσίνα, όχι όμως επαρκής από 
τους κατοίκους που έβλεπαν τα σπί-
τια τους να κινδυνεύουν. Εκείνο που 
πρέπει να τονισθεί και εδώ το έχουμε 
γράψει πολλές φορές είναι η κατά-
σταση των αγροτικών δρόμων, αλλά, 
κυρίως, η γνώση στις επίγειες δυνά-
μεις του δικτύου αγροτικών δρόμων 
του νησιού, που είναι πλούσιο, αλλά 
άγνωστο και δεν μπορεί να συντηρη-
θεί εύκολα. Θα ήταν σκόπιμο, κατά 
τους χειμερινούς μήνες να γίνεται 
οργανωμένη ιχνηλάτηση αυτών των 
αγροτικών δρόμων από τους εντό-
πιους πυροσβέστες, ώστε να έχουν 
τη γνώση της κατάστασης των δρό-
μων αυτών και να δίνουν σχετικές 

οδηγίες στα οχήματα. Ασφαλώς και 
δεν είναι εύκολο αυτό, όμως ίσως 
θα πρέπει να ενταχθεί στις επιχει-
ρησιακές  εκπαιδευτικές ασκήσεις 
γιατί είναι κρίσιμο να γνωρίζουν και 
τα επίγεια μέσα από πού μπορούν να 
προσεγγίσουν καλλίτερα τα μέτωπα. 
Στη φωτιά αυτή της Αγίας Πελαγίας 
η έκταση που κάηκε ήταν γύρω στα 
250στρ. κινδύνευσαν όμως πολλά 
σπίτια και κύρια όσα βρίσκονταν έξω 
από τον οικοδομικό ιστό της περι-
οχής. Ευτυχώς τελικά είχαμε μόνο 
αυτή την, όχι αμελητέα, καταστροφή 
του φυσικού τοπίου, η οποία περι-
ορίστηκε χάρις στις προσπάθειες 
της Πυροσβεστικής, οι οποίες, αυτή 
φορά, ήταν αποτελεσματικές.

Τα αναφέρουμε ακόμη ότι λίγες 
μέρες μετά είχαμε άλλη φωτιά σε περι-
οχή κοντά στα Φράτσια, η οποία κατα-
σβέστηκε γρήγορα με την κινητοποίη-
ση επίγειων και εναέριων μέσων.

Η φωτιά στην Αγία Πελαγία

! ΜΙΑ καλή μπόρα, η 
οποία έπεσε στις 9 Αυγούστου 
και κάλυψε περίπου το μισό 
νησί (το Νότιο τμήμα του) έδω-
σε περίπου 12χιλ. βροχής, που 
ήταν ευλογία για τη φύση μετά 
τις πολλές ζέστες και έδωσε με-
γάλη ανάσα στις ελιές, οι οποί-
ες φέτος έχουν πολύ καρπό 
και, αν έχουμε μερικές βροχές 
το Σεπτέμβρη, θα μιλάμε για 
πολλή καλή σοδιά.

Ξεκίνησε ο δρόμος για το φάρο
της Απολυτάρας στα Αντικύθηρα

Τον Αύγουστο ξεκίνησαν από τη 
ΜΟΜΚΑ οι εργασίες για την κατασκευή 
δρόμου προς το Φάρο της Απολυτάρας 
στα Αντικύθηρα, στον οποίο είχαν υπη-

ρετήσει πολλοί Κυθήριοι και Αντικυθήρι-
οι με πιο γνωστό τον εμβληματικό Ρώσο 
ναύαρχο Νικ. Φιλοσοφώφ. Ο Φάρος 
αυτός βρίσκεται κτηριακά σε κακή κα-
τάσταση και κινδυνεύει να καταρρεύσει. 
Για να διασωθεί έχει εκπονηθεί μελέτη 
από τον κ. Ευταξιόπουλο με προσωπι-
κές δαπάνες του κ. Π. Λασκαρίδη, το 
Ίδρυμα του οποίου έχει αναλάβει την 
αποκατάσταση πολλών φάρων, όπως 
αυτού του Κάβο Μαλιά. Σημειωτέον ότι 
οι μηχανικοί διαπίστωσαν ότι ο πύργος 
του Φάρου είναι ήδη ετοιμόρροπος! 
Τα έργα που αναλαμβάνει η ΜΟΜΚΑ, 
θεωρούνται στρατιωτικά (ο φάρος ανή-
κει στο Υπ. Άμυνας) και απαλλάσσονται 
διαφόρων αδειοδοτήσεων. Επειδή τα 
Αντικύθηρα είναι στο δίκτυο natura οι 
αδειοδοτήσεις δασαρχείων κλπ φορέ-
ων θα χρειάζονταν πάνω από 5 χρόνια 
να ολοκληρωθούν. Τον Ιούνιο όμως, το 
δασαρχείο Πειραιά (το οποίο «προστα-
τεύει τα δένδρα δίνοντας άδειες να τα 
πετσοκόψουν) ειδοποίησε ότι έχει αντιρ-

ρήσεις για το έργο του δρόμου στο φάρο 
και ζητά να γίνουν κανονικά οι αδειο-
δοτήσεις. Επειδή αν συνέβαινε αυτό, 
το έργο απλά δεν θα γινόταν, ξεκίνησε 

«πόλεμος» ανάμεσα στο Δασαρχείο και 
το Δήμαρχο, ο οποίος απείλησε να ζη-
τήσει με ένδικα μέσα να καταβληθεί το 
κόστος του έργου (120.000 ευρώ) αν 
αυτό χαθεί εξ αιτίας των απαιτήσεων του 
Δασαρχείου. Τελικά το τελευταίο έδωσε 
την έγκριση άμεσα και το ερώτημα είναι: 

γιατί να δώσει έγκριση, αφού βάσει του 
Νόμου αυτά τα έργα δεν χρειάζονται 
έγκριση; Μάλλον ο εκσυγχρονισμός του 
Ελληνικού κράτους θα καθυστερήσει 
πολύ ακόμη!

Το ….κανόνι 
των Αντικυθήρων

Μεγάλο θέμα στον τύπο δημι-
ουργήθηκε με την ανέλκυση ενός 
κανονιού που ήταν βυθισμένο στα 
Αντικύθηρα και για το οποίο ανα-
φέρεται ότι έγινε χωρίς άδεια των 
αρχών, καίτοι παρεδόθη κανονικά. 
Επειδή το θέμα βρισκόταν σε εξέλιξη 
κατά την έκδοση της εφημερίδας, με 
αυτό θα ασχοληθούμε λεπτομερώς 
στο επόμενο φύλλο.
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